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Babiš dělá naschvály 
ministru Chovancovi

Spor mezi šéfem ANO 
a ministrem vnitra o reor-
ganizaci policie zasáhl i do 
přípravy státního roz-
počtu na příští rok. Milan 
Chovanec požaduje na 
boj s terorismem navíc tři 
miliardy, Andrej Babiš mu 
je nechce dát. str. 2

Číňané kupují hotel 
Mandarin Oriental v Praze
Pětihvězdičkový hotel 
Mandarin Oriental v Praze 
na Malé Straně mění po pěti 
letech majitele. Jedno z nej-
luxusnějších ubytovacích 
zařízení v metropoli kupuje 
čínská skupina CEFC. Té 
již v Česku patří mimo jiné 
fotbalový klub Slavia Praha 
nebo pivovarská skupina 
Lobkowicz. str. 6

Zisky ateliérů Barrandov 
táhnou zahraniční filmaři
Tržby filmových ateliérů 
Barrandov Studio náleže-
jících miliardáři Tomáši 
Chrenkovi loni stouply 
o více než polovinu na 
570 milionů korun, zisk 
pak více než trojnásobně 
na 43,5 milionu. str. 6

Krátce

Přeceňované 
závody?
olympijská soutěž je výrazně 
hendikepovaná. Nejsou tam ti 
nejlepší, říká lékař a olympijský 
vítěz lukáš pollert.

olymPijské hry 2016

str. 12–13

Zlatá 
devadesátá
Slavné filmy a seriály se 
vracejí. Z inspirace dvacet 
let starými hity může vzejít 
zcela originální fenomén.

téma

str. 18–19

9 771803 454307 1 6 1 6 4

DaniEl nováK:

Člověk si koupí bezlepkovou 
uzeninu v domnění, že to bude 
čistě masový produkt. to by ale 
nesměly existovat brambory.

twitter.com/e15news
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Bankám 
se dál 
plní kapsy
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České banky zažily rekordní 
pololetí, když v něm vydělaly 
44 miliard korun. To je o sedm 
miliard více než za stejné období 
loni. Zisk jim ovšem nafoukl 
prodej podílů v platební asociaci 
Visa europe. Jen pět největších 
bank si díky němu přilepšilo 
až o čtyři miliardy korun. I bez 
započtení Visa efektu ale byznys 
bank vzrostl. To jejich mateřské 
společnosti tolik důvodů 
k hrdosti nemají. V zátěžových 
testech skončily matky čtyř z pěti 
lídrů tuzemského bankovního 
byznysu mezi dvanácti nejhůře 
hodnocenými finančními domy 
kontinentu.   Byznys / str. 4
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Za první pololetí banky 
vydělaly rekordních

44
miliard 
korun.
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Migranti na pochodu
Poslanec hnutí ANO Zdeněk Soukup zakládá 
v dolní komoře parlamentu platformu proti 
multikulturalismu. Cílem je informovat poslance 
o vývoji v migraci, přihlásit se podle něj může 
každý, „komu to strach dovolí“. Zájem má 
údajně asi každý pátý zákonodárce, a to napříč 
politickým spektrem. Momentálně je to zhruba 
čtyřicítka poslanců z ANO, KSČM a ČSSD. Tak 
to už je víc lidí, než je momentálně v republice 
migrantů.

Pražský hrad dostane od ministerstva obrany 
sto milionů korun na bezpečnostní opatření, neb 
je možným cílem teroristického útoku. O jaká 
opatření se bude jednat, je pochopitelně tajné, ji-
nak by to teroristé měli moc jednoduché. Časem 
se jistě dopracujeme k tomu, že mezi nynějším 
Hradčanským náměstím a prvním hradním 
nádvořím bude z obranných důvodů obnoven 
původní příkop s mostem do hlavní brány a ko-
lem hradu znovu vybudovány hradby. 

Pokud to náhodou ještě nevíte, tak vězte, že 
zahrádkáři se podílejí na dosahování obecného 
blaha. Proto podle socialistů, komunistů a Úsvi-
tu potřebují nový speciální zákon, který jim 
zajistí svým způsobem výsadní postavení. Svaz 
zahrádkářů to podle navrhovatelů vítá. Ale vše-
ho do času. Určitě nebude trvat dlouho a někdo 
přijde s prováděcími zákony, které určí, co se 
má na zahrádkách pěstovat a chovat, aby to 
přispělo k potravinové soběstačnosti země.

n Spor mezi šéfem ANO 
a ministrem vnitra o re-
organizaci policie zasáhl 
i do přípravy státního 
rozpočtu na příští rok. 
Milan Chovanec požadu-
je na boj s terorismem 
navíc tři miliardy, Andrej 
Babiš mu je nechce dát.

Jana Havligerová

Vlivný sociální demokrat, ministr 
vnitra Milan Chovanec, je jeden 
z mála ministrů Sobotkovy vlády, 
který narazil s požadavkem na 
navýšení financí pro rozpočtovou 
kapitolu rezortu na příští rok. Po 
ministru financí požaduje navíc 
tři miliardy, aby mohl rozšířit 
řady policistů a efektivně bojovat 
proti terorismu. 

Zatím neuspěl, Andrej Babiš 
tvrdí, že vnitro má dostatek 
financí. „Rezort má ve svém 
rozpočtu rezervy. Letos dostali 
1,38 miliardy korun na migraci 
a vyčerpali z nich pouze 340 
milionů,“ uvedl. Chovancův 
požadavek považuje za popu-
listické prohlášení, neboť se 
nedomnívá, že zvýšením počtu 
policistů v ulicích se dá bojovat 
proti terorismu. „Proti terorismu 

se má bojovat přes rozvědky, 
přes tajné služby,“ soudí Babiš. 

Šéf vnitra oponuje tím, že pení-
ze mají jít zejména na technické 
vybavení. „Opravdu budeme vést 
ohledně terorismu politické boje 
uvnitř vlády? Snaha oslabit poli-
cii je pro ANO zjevně tou největší 
prioritou!“ reagoval Chovanec na 
slova vicepremiéra na Twitteru.

Správce státní pokladny v pá-
tek o rozpočtu na rok 2017 jednal 
s dalšími ministry a také se šéfy 
některých státních organizací. 
Posílení svých kapitol si vesměs 
vyjednali, zatím největší rozdíl 
mezi chtěným a slíbeným zůstává 
u rezortu dopravy. Ministr Dan 
Ťok (ANO) sice dostal příslib 
dvou miliard a další dvě se budou 
hledat, chybějí ale peníze pro 
Státní fond dopravní infrastruk-
tury: „Fond potřebuje navíc tři 

miliardy korun, aby mohlo být 
zahájeno deset projektů, na které 
Česko dostalo výjimku od EU,“ 
uvedl. 

Ministerstvo zahraničí získalo 
200 milionů korun na posílení 
ekonomické diplomacie, což 
je podle ministra Lubomíra 
Zaorálka potřeba hlavně v Izraeli, 
Švýcarsku, USA či na Blízkém 
východě. Částečně se svými 
požadavky uspěli i šéfové Státní 
správy hmotných rezerv, generál-
ní inspekce a další. 

Jednání budou dál pokračovat 
od poloviny srpna poté, co se 
Babiš vrátí z dovolené. O pří-
pravě státního rozpočtu na rok 
2017 informoval ministr financí 
na konci minulého týdne také 
prezidenta republiky Miloše 
Zemana a guvernéra ČNB Jiřího 
Rusnoka. 

Babiš dělá naschvály 
ministru vnitra

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

Milan ChovaneC

ministr vnitra

Walter RothensteineR

Šéf raiffeisen Zentralbank

Petr tiChý

Šéf barrandov studia

Tři miliardy navíc zatím nezískal. 
Jednání o navýšení rozpočtu 
komplikují spory s ministrem 
financí. 

str. 2

Rakouský ústav dopadl v zátěžových 
testech nejhůře ze zahraničních 
matek českých bank, celkově 
skončila Raiffeisen třetí od konce.

str. 4

Filmové pobídky zvyšují zájem 
zahraničních filmařů natáčet u nás. 
Barrandovskému studiu se díky 
tomu opět daří.

str. 6

Podle PředBěžnýCh čísel zemřelo letos v červenci na českých silnicích 56 lidí, což je za první prázdni-
nový měsíc nejméně od roku 1970. Při porovnání letošních měsíců je ovšem červencový počet obětí zatím 
nejvyšší. Naopak nejméně lidských životů si dopravní nehody vyžádaly v lednu, kdy jich bylo 27. Od začátku 
roku zemřelo na českých silnicích podle předběžných čísel 286 lidí, loni ke konci července bylo obětí 344.

NehOd bylO méNě

fo
to
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Ke konci července bude státní rozpočet v přebytku 73 až 75 miliard korun.  
Loni byl ve stejné době státní rozpočet v přebytku 25,7 miliardy korun. Na 
schůzce odborné skupiny prezidenta Miloše Zemana o státním rozpočtu 
o tom informoval ministr financí Andrej Babiš (ANO). „V historii naší země 
ještě nikdy takový přebytek ke konci července nebyl,“ uvedl Babiš. Meziroční 
zlepšení rozpočtu připisuje lepšímu výběru peněz do veřejných rozpočtů, 
proti loňsku se podle něj vybralo o 33 miliard korun víc. Z toho deset miliard 
připadá na daň z přidané hodnoty, kde za zvýšením stojí zavedení kontrolního 
hlášení, sdělil dále Babiš.

státní rozpočet 
je v přebytku



n Bývalý středočeský 
hejtman a někdejší 
poslanec za ČSSD 
David Rath míří před 
soud v další kauze 
týkající se zmanipu-
lovaných tendrů.

Pražské vrchní státní za-
stupitelství v těchto dnech 
podalo na celkem devět 
lidí a osm firem včetně 

Metrostavu obžalobu, která 
se týká přijetí úplatků, pod-
plácení, pletich a sjednání 
výhody při zadání veřejné 
zakázky či poškození finanč-
ních zájmů EU. 

„Žalobci jen předstírají 
práci,“ reagoval na tuto 
zprávu Rath. Obžaloba je 
podle něj téměř totožná 
s předmětem už konaného 
soudu.

Obvinění jsou podle stát-
ního zástupce Jiřího Pražáka 

podezřelí, že se v osmi přípa-
dech podíleli na manipulo-
vání zakázek Středočeského 
kraje, kolínské, kladenské 
a mladoboleslavské ne-
mocnice a Zdravotnické 
záchranné služby Středočes-
kého kraje. Podle dřívějších 
informací se případ týká 
rekonstrukcí či výstavby 
nemocničních pavilonů 
a dodávky sanitních vozů, 
v tendrech celkově šlo o více 
než 700 milionů korun. /čtk/

Kauza Rath pokračuje

www.e15.cz | 3 |

256366/13� inzerce

NEMUSÍTE
BÝT ZROVNA 

KOSMONAUT, 
ABYSTE MOHLI
PRACOVAT
S VAKUEM

Více informací na

Do špičkové technologické firmy 
hledáme účetní na pozice Order to 
Cash Specialist, Accounts Payable 
Specialist, Accounting Team Leader 
a Accountant.

WWW.ZUCTUJSVAKUEM.CZ

NABÍDKA 
VOLNÝCH 

MÍST

Evropa by měla hrozbě te-
rorismu čelit deportací ne-
úspěšných žadatelů o azyl 
nebo radikálních imámů, 
myslí si prezident Miloš Ze-
man. Po vlně teroristických 
útoků ve Francii a v Němec-
ku podle něj nelze vyloučit, 
že k podobnému atentátu 
dojde i v Praze. 

„Musíte počítat s tím, že 
když do Evropy přijde více 
než milion uprchlíků, tak že 
určité procento z nich budou 
takzvaní džihádisté,“ uvedl 
Zeman pro Blesk.cz. Protože 
řada z nich jsou osamělí vlci, 
je třeba počítat s poměrně 
velkým počtem teroristic-
kých útoků, dodal Zeman. 

Prezident opět zmínil, 
že migrační vlna je dle 

něj organizovaná invaze. 
Doporučil deportovat ty, 
kteří azyl nezískají, ale 
také fanatické imámy, 
kteří v mešitách rozsé-
vají nenávist. Jako další 
opatření uvedl zabránit 
financování muslimských 
mešit ze zahraničí, zmínil 
přitom třeba Saúdskou 
Arábii. 

„Právě díky tomu, že se 
zvětšila ona základna těch 
teroristů, tak ty útoky jsou 
stále častější a častější. 
Jediné řešení – odsuzovat 
to, to je laciné a povrchní 
– jediné řešení je zbavit se 
příčin terorismu. A touto 
příčinou, bohužel, jsou ile-
gální migranti,“ pokračo-
val Zeman. /red/  více e15.cz

Zeman: Příčinou 
terorismu jsou 
ilegální migranti

Zhruba devět hodin vyslý-
chala olomouckého vrchního 
žalobce Iva Ištvana a bývalého 
ředitele protimafiánského 
útvaru Roberta Šlachtu 
sněmovní vyšetřovací komise 
k reorganizaci policie. 

Šlachta a Ištvan řekli po-
slancům všechny informace 
k reformě 
policejního 
sboru a od-
povídali na 
jejich otázky. 
Komise také 
obdržela čty-
řicetistránko-
vý dokument, 
který vypra-
coval Šlachta. 
Jednání 
komise bude 
pokračovat 
18. srpna, kdy přijde na řadu 
výpověď bývalého policisty 
Jiřího Komárka.

Robert Šlachta před poslan-
ci mluvil pět hodin, z jednání 
odcházel spokojený.  Na 
dotaz novinářů také sdělil, že 
zatím nedostal nabídku, aby 
pokračoval v práci ve státních 
službách. „Myslím si, že asi 
nejsem důvěryhodný, když 

řeším věci, které možná měly 
zůstat utajeny,“ řekl Šlachta. 

Žalobce Ištvan před po-
slanci mluvil zhruba tři a půl 
hodiny. „Řekl jsem všechny 
informace, které má vrchní 
státní zastupitelství k dis-
pozici, a odpověděl jsem na 
všechny položené dotazy,“ 

uvedl Ištvan po 
jednání. 

Předseda 
komise Pavel 
Blažek (ODS) 
nechtěl hodno-
tit, jak moc jsou 
získané infor-
mace zásadní. 
Na jednání ale 
byly podle něj 
řečeny závaž-
né informace 
a vyvrátily se 

i některé drby a fámy. 
Podle místopředsedy 

komise Martina Lanka (Úsvit) 
na jednání zazněly některé už 
známé věci. „Nakolik jsou ty 
věci zásadní, se ukáže teprve 
časem. Z mého pohledu by 
zásadní být mohly, pokud 
budou prokázány. Vyložené 
důkazy jsem tam neviděl,“ 
řekl Lank. /čtk/ náZoRy str. 14

Komise vyslýchala 
Šlachtu pět hodin

Středočeský kraj má 
komisi ke kamionům
Míru postižení způsobené-
ho zákazem vjezdu kamio-
nů delších než 12 metrů do 
hlavního města má zjistit 
komise zřízená Středo-
českým krajem. První 
zjištění by měla předložit 
radě kraje do dvou týdnů. 
Jde o reakci na rozhodnutí 
Prahy, která chce opatření 
zavést od začátku roku 
2017. Důvodem je vyřa-
zení dostavby Pražského 
okruhu mezi dálnicí D1 
a městskou částí Běchovice 
ze seznamu projektů, které 
mají získat ve zrychleném 
řízení stanovisko EIA.

ČR v pololetí získala z EU 
více, než zaplatila 
Česko v pololetí dostalo 
z rozpočtu Evropské unie 
o 66,6 miliardy korun více, 
než do něj odvedlo. Tak-
zvaná čistá pozice je tak 
za první pololetí druhou 
nejvyšší od vstupu Česka do 
EU v roce 2004. Loni v po-
loletí čistá pozice ČR činila 
126,8 miliardy korun. 

Český občan chtěl přejít 
k Islámskému státu
Policie vyšetřuje případ 
prvního Čecha, který se 
chtěl podle ní přidat k tero-
ristům organizace Islámský 

stát. Muž je podle týdeníku 
Respekt ve vyšetřovací 
vazbě, hrozí mu trest odnětí 
svobody od tří do 12 let. 
Zadržen byl letos v lednu 
v Turecku a údajně přiznal, 
že plánuje přechod do Sýrie. 

Ministerstvo financí 
zhoršilo odhad růstu
Nová makroekonomická 
prognóza, kterou vypraco-
valo ministerstvo financí, 
předpovídá pokles růstu 
ekonomiky v letošním roce 
na 2,2 z dubnových 2,5 pro-
centa. Pro příští rok odhad 
úřad rovněž zhoršil na 
2,4 z předchozích 2,6 pro-
centa. /čtk/

Krátce

„Řekl jsem 
všechno, co jsem 
měl na srdci, 
otázky komise 
byly nad mé 
očekávání,“ uvedl 
Šlachta.

http://zpravy.e15.cz/domaci/politika/zeman-plotu-kolem-ceska-bych-se-nebranil-1311909
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nDomácí peněžní 
ústavy vydělaly za 
prvních šest měsíců 
o sedm miliard korun 
více než za stejné 
období loni, většinu 
z této sumy ale tvořily 
tržby z prodeje podílů 
v platební asociaci 
Visa Europe.

Jaroslav Bukovský

České banky zažily rekordní 
pololetí, během prvních 
šesti měsíců letošního roku 
vydělaly podle předběžných 
dat ČNB rovných 44 miliard 
korun. To je o 19 procent více 
než za stejné období loni 
a takřka stejně jako za celý 

předkrizový rok 2008. Revo-
luce v ziskovosti bankovního 
byznysu se přesto nekonala, 
výsledky českých bank totiž 
nafoukl prodej podílů v pla-
tební asociaci Visa Europe. 
Jen pět největších 
českých bank 
si díky tomu 
přilepšilo až 
o čtyři mili-
ardy korun.

Americká 
Visa ozná-
mila záměr 
koupit svůj 
evropský pro-
tějšek v listopa-
du loňského roku, 
až letos ale s členskými 
bankami včetně tuzemských 
finalizovala nákupní ceny 
jejich podílů. Podle zdrojů 
deníku E15 z bank zúčtovaly 

domácí finanční domy zisk 
z prodeje podílů ve Visa 
Europe ve druhém čtvrtletí, 
a jednorázovým ziskem 
tak podstatně vylepšily své 
pololetní výsledky.

V případě Čes-
ké spořitelny, 

Komerční 
banky a ČSOB 

dosáhne výnos 
z prodeje 
vysokých sto-
vek milionů 
korun. Každá 

z těchto bank 
podle výročních 

zpráv ocenila ke 
konci loňského roku 

svůj podíl ve Visa Europe 
na sumy mezi 700 miliony 
a necelou miliardou korun. 
Letošní dojednání koneč-
ných cen ale mohlo podle 

zasvěcených zdrojů tyto 
částky ještě navýšit.

„Prodej podílů mohl být 
rozhodující pro růst polo-
letních bankovních zisků,“ 
uvádí ekonom Cyrrusu 
Marek Hatlapatka. Oproti 
loňsku vzrostly o sedm 
miliard korun, i bez započ-
tení Visa efektu tak byznys 
českých bank narostl. „Až na 
výjimky zlepšující se kvalita 
aktiv, solidní růst úvěrové 
aktivity a pokles plateb do 
regulatorních fondů více než 
převáží pokračující pokles 
úrokových výnosů a příjmů 
z poplatků. Většinu bank po 
dlouhé době čeká rekordní 
čtvrtletí,“ uvádí analytik Pat-
ria Finance Ondřej Koňák.

Samotné banky se ke 
svému hospodaření odmítly 
do okamžiku oficiálních vý-

bankovní byznys 
zažil rekordní pololetí

n Celkově jsou banky 
v eurozóně podle regu-
látora v lepší kondici 
než při posledním tes-
tu v roce 2014, výsled-
ky většiny bank ale 
nebyly publikovány.

Matky největších českých 
bank se ve výsledkové listině 
zátěžových testů evrop-
ských finančních domů 
ocitly mezi posledními. Mezi 
dvanáctkou nejhůře hod-
nocených bank kontinentu 
vyjmenoval Evropský ban-
kovní úřad (EBA) mateřské 
společnosti hned čtyři z pěti 
lídrů tuzemského bankovní-
ho byznysu. Celkem prošlo 
testem 107 evropských bank, 
konkrétní výsledky 56 z nich 
však evropský regulátor 
nezveřejnil. 

Z evropských bank s vaz-
bou na český trh se na chvos-
tu soupisky objevila jména 
jako Erste Group, Société 

Générale, UniCredit, či Raif-
feisen. Celkově si prý vedou 
evropské banky lépe než při 
posledním testu v roce 2014, 
ekonomové ale přesvědčení 
EBA mnohdy sdílejí jen s vý-
hradami. „Posun k lepší či 
horší situaci je individuální 
a mezi bankami i jednotli-

vými zeměmi jsou viditelné 
značné rozdíly. Celková 
hodnota jednoho bilionu eur 
problémových úvěrů je navíc 
stále vysoká,“ uvádí hlavní 
ekonomka České bankovní 
asociace Eva Zamrazilová.

Z veřejných testů zcela 
vypadly řecké a portugal-

ské banky. Právě peněžní 
ústavy v Aténách ještě před 
Itálií vévodí nelichotivým 
evropským žebříčkům 
zemí s nejvyšším podílem 
špatných úvěrů. V jejich 
bankovních bilancích má 
být až kolem šestnácti pro-
cent nesplácených půjček. 
Podle ekonomů jsou však 
obě ekonomiky příliš malé 
na to, aby dokázaly v Evropě 
rozpoutat bankovní krizi.

Výsledky publikovala EBA 
v případě 51 bank, které 
reprezentují 70 procent aktiv 
kontinentálního trhu. Při 
posledním testu před dvěma 
lety publikoval evropský 
regulátor výsledky v případě 
123 kontinentálních bank. 
Nejhůře v letošních testech 
dopadla nejstarší fungující 
banka světa, italská Monte 
dei Paschi di Siena, jejíž 
existenční problémy jsou 
však dlouhodobě známy. Za 
italským ústavem následova-
ly irská Allied Irish a rakous-
ká Raiffeisen. /buk/

Matky českých bank jsou 
v hodnocení ECb u dna

Americká Visa oznámila akvizici 
Visa Europe počátkem listopa-
du loňského roku. Za platební 
asociaci nabídla zhruba třem 
tisícům jejích evropských po-
dílníků vydávajících karty Visa 
při splnění určitých podmínek 
dohromady 21,2 miliardy eur. 
Evropská Visa zahrnuje přes 
500 milionů kartových účtů 
a loni přes ni prošlo více než  
16 miliard transakcí. V roce 
2014 dosáhla Visa Europe zisku 
220 milionů eur. 

Visa Europe prodávají 
tisíce podílníků 

sledků vyjádřit. Své výsledky 
odkryjí domácí banky během 
nadcházejících týdnů, už ve 
středu odstartuje výsledko-
vou sezonu Komerční banka, 
v pátek publikuje pololetní 
výsledky i Česká spořitelna. 
Rekordní byl doposud pro 
české banky loňský rok. 
Domácí peněžní ústavy vy-
dělaly o pět procent více než 
v roce 2014 a s bezmála 
66 miliardami si přišly 
na nejvyšší profit v české 
finanční historii. 

České 
banky letos během 

půlroku vydělaly podle 
předběžných dat ČNB

44
miliard korun.

EBA publikovala 
výsledky 51 bank, 
jež reprezentují 
70 procent aktiv 
kontinentálního 
trhu.

Pololetní zisky českých bank (v miliardách korun)

Pramen ČNB

2006

2007

2008

2009

2010

2011

2012

2013

2014

2015

2016

31,2

30,2

37,3

36,6

35,8

36,9

44

20,8

21,8

26,4

26,4



Slévárna FOUNDEIK, s.r.o. - prodej závodu
Výběrové řízení                                         ukončení: 27. 9. 2016

          Martin Stibor, 777 707 316, 257 314 251
                martinstibor@naxos.cz   www.naxos.cz

 Doporučená KC:
 15.000.000,- Kč

Slévárna: průměrný obrat 115 mil. Kč 
(r. 2010 - 2014), 169 zaměstnanců, 
produkce 500 t/měsíc šedé/tvárné li-
tiny (dle  ČSN EN 1561, ISO 8062 - 
CT 09, CT 10, certifikace ITIV). Odlit-
ky do 450x500x200 mm, 0,5 až 28 kg. 
Vlastní modelárna (dural, ocel). Pro-
najatá výrobní technologie (k prode-
ji samostatně). Odběratelé: Siemens, 
Honeywell, Parker, Bosch, Franklin 
Electric, BBA Pumps, Sensus, Jiho-
stroj, Dakon, Minerva a další.
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 Do jaké míry odrážejí 
výsledky zátěžových testů 
skutečnou kondici evrop-
ského bankovnictví?
Zátěžové testy jsou pouze 
jednou z cest, jak posou-
dit odolnost bank, a tedy 
jejich schopnost dobře 
fungovat i za horších pod-
mínek. Zavedení tohoto 
nástroje vítám, neboť 
příliš sofistikovaný systém 
regulace Basel 2 se během 
krize ukázal jako málo 
funkční. Jednodušší logika 
stres testů mi proto dává 
smysl. Není však dobré, 
pokud jsou jejich výsledky 
přeceňovány, A to jak ty 
negativní, tak pozitivní.

 Výsledky tvrdí, že opro-
ti testům z roku 2014 se 
odolnost evropských bank 
zvýšila. Souhlasíte s tím?
Ano. Nový systém regulace 
zásadně zvýšil požadav-

ky na množství i kvalitu 
kapitálu a banky je postup-
ně začaly plnit. Ve zprávě 
je často zmiňováno, že 
například Deutsche Bank 
by u sledovaného negativ-
ního scénáře klesl kapitál 
na 7,8 procenta. A vypadá 
to jako jeden z horších 
výsledků. Přitom před krizí 
za předcházející regulace 
mnoho bank nemělo tolik 
kvalitního kapitálu ani bez 
zátěžového scénáře, a to 
navíc v situaci, kdy bankám 
přál vývoj ekonomiky.

 V desítce nejhorších 
bank se objevily jen dvě 
z Itálie. Znamená to, že 
italský bankovní sektor na 
tom až tak špatně není?
Dlouhodobě stagnující 
ekonomika fungování bank 
velmi komplikuje. Monte dei 
Paschi di Siena nezvládla 
svůj růst a fúze, některé 

niedermayer: bankám 
škodí stagnující ekonomika

256039/16� inzerce

n Přestože jsou zátěžové testy jen jedním 
z nástrojů, kterak posoudit kondici bank, 
a jejich závěry nelze přeceňovat, oproti 
předkrizovému období si kontinentální 
bankovnictví stojí podstatně lépe, říká 
ekonom a poslanec Evropského parlamentu 
za TOP 09 Luděk niedermayer. 

malé banky, kterých je tam 
hodně a jejichž ziskovost 
nepokrývá náklady a rizika, 
mohou mít rovněž problé-
my najít místo na trhu. Ale 
věřím, že kombinace nových 
požadavků na kapitál a za-
pojení ECB do dohledu zna-
menají, že bankovní sektor 
jako celek i v Itálii funguje 
a fungovat bude.

 V zátěžových testech 
zrovna nezazářily zahra-
niční matky českých dcer. 
Spíše naopak. Domníváte 
se, že se to může nějak od-
razit na jejich vzájemném 
vztahu?
Neplatí, že když některá 
banka figuruje ve výsled-
cích dole, že je to nebez-
pečná nebo špatná banka. 
Matky českých bank působí 
často v zemích, které na 
tom nejsou ekonomicky 
nejlépe. Navíc často má 
skupina účast i v ekonomi-
kách, které jsou na tom vy-
sloveně špatně, především 
na východ od nás. I tak si 
ale myslím, že tyto ban-
ky jsou kapitálově dobře 
vybavené, a proto nebude 
problém, aby jejich české 
dcery bez omezení financo-
valy rozvoj naší ekonomiky. 
/buk/

rEguLaCE jdE sPráVnýM sMěrEM. Podle Niedermayera nový systém regulace zásadně 
zvýšil požadavky na množství i kvalitu kapitálu a banky je postupně začaly plnit.
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Společnost Armatury Group 
z Dolního Benešova na Opav-
sku dodala do Alžírska přes 
400 tun armatur dohromady 
téměř za 84 milionů korun. 
Šlo o kulové kohouty určené 
pro přepravu zemního 
plynu. Konečným zákazní-
kem je společnost Sonelgaz, 
která je v Alžírsku největším 
výrobcem a distributorem 
elektřiny a plynu.

Kvůli montáži pod zem 
musely být armatury opatře-
ny prodlouženým nástavcem 
pro dálkové ovládání ze 
země. „Celá souprava musela 
být ošetřena speciálním eko-
logickým nátěrem z izolační 
hmoty, která zajišťuje vy-
sokou antikorozní ochranu 
a mechanickou odolnost,“ 

uvedl manažer prodeje pro 
Afriku Ondřej Konečný.

Vedoucí logistiky Miro-
slav Bedrunka uvedl, že 
jen balení dodávky zabralo 
expedientům 25 dní. „Během 
dlouhé cesty prošly arma-
tury několika podnebnými 
pásy s různými klimatickými 
podmínkami. Z toho důvodu 
bylo nutné zajistit takzvané 
zámořské balení,“ dodal.

Všechny armatury se 
balily do nepromokavé fólie 
s vysátým vzduchem a s vlo- 
ženými pohlcovači vlhkos-
ti. Manipulace s výrobky 
byla náročná i proto, že šlo 
o velké armatury s vnitřním 
průměrem 700 milimetrů, 
délkou až pět metrů a hmot-
ností sedm tun. /čtk/

armatury group vyvezla 
kohouty za 84 milionů

Úroda jarního ječmene 
bude menší o pětinu
Letošní úroda jarního ječ-
mene klesne podle odhadů 
meziročně o pětinu. Pivova-
ry hlásí, že jej přesto bude na 
výrobu typického českého 
moku dost. Záležet však 
bude i na kvalitě zrna. Za 
menší úrodou stojí zmenšení 
osevních ploch, které mezi-
ročně klesly o 15,2 procen- 
ta na 222 tisíc hektarů. Od-
hadovaný hektarový výnos 
by podle ČSÚ měl být nižší 
o 7,7 procenta, činit by měl 
5,01 tuny.

Fond dopravy hledá 
dodavatele 700 aut
Státní fond dopravní infra-
struktury obnoví vozový 

park zhruba desítky podří-
zených organizací minister-
stva dopravy. Ve výběrovém 
řízení poptává dodavatele 
osobních aut, llimuzín a te- 
rénních vozidel. Maximální 
cena 734 vozidel včetně tříle-
té údržby je stanovena na 
318 milionů korun bez DPH. 

V Jablonném začíná první 
oprava z peněz IROP
V Jablonném v Podještědí 
začíná první z projektů fi-
nancovaných z integrované-
ho regionálního programu. 
Opravy se dočká úsek silnice 
druhé třídy 270 od železnič-
ního přejezdu po křižovatku 
se silnicí 13. Liberecký kraj 
připravuje 14 projektů za 
1,7 miliardy, na něž chce 
získat dotace z IROP. /čtk/.

Krátce
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n Skupina CEFC po-
siluje v tuzemském 
cestovním ruchu. 
Postarala se o další 
hotelovou investici, 
jejíž hodnota se bude 
pravděpodobně po-
čítat v řádu s devíti 
nulami. 

Daniel Novák

Pětihvězdičkový hotel Man-
darin Oriental v Praze na 
Malé Straně po pěti letech 
mění majitele. Jedno z nej-
luxusnějších ubytovacích 
zařízení v metropoli kupuje 
čínská skupina CEFC. Té 
již v Česku patří mimo jiné 
fotbalový klub Slavia Praha 
nebo pivovarská skupina 
Lobkowicz.

 „CEFC plánuje ve své 
obchodní strategii využít 
rychlého nárůstu počtu 
turistů mezi Čínou a Čes-
kou republikou,“ uvedla 
viceprezidentka evropské 
části skupiny Marcela Hrdá. 
Hodnotu transakce neko-
mentovala.

Lukrativní nemovi-
tost vlastnil od roku 2011 
prostřednictvím firmy 
Karmelitská Hotel a její 

nizozemské matky sin-
gapurský holding Hotel 
Properties Limited. Hotel 
kupoval i s dluhem v době, 
kdy ještě doznívala krize. 
Tehdy Asijci za bývalý 
dominikánský klášter dali 
v přepočtu zhruba jednu 
miliardu korun.

Obchod ještě bude muset 
schválit Úřad pro ochra-
nu hospodářské soutěže. 
„K navrhovanému spojení 
soutěžitelů dochází zejmé-
na v oblasti provozování 
hotelů,“ uvedl ÚOHS. Čín-
ský investor totiž v Praze 
vlastní také další pětihvěz-
dičkový hotel Le Palais na 
Vinohradech.

Na cestovní ruch jsou 
navázané také další čínské 
investice v tuzemsku. Na 
jaře si CEFC za více než dvě 
miliardy korun pořídila vět-
šinový podíl v internetovém 
prodejci zájezdů Invia.cz. 
Současně navýšila podíl 
v leteckém dopravci Travel 
Service téměř na polovinu. 
Díky tomu získali Číňané 
nepřímo vliv rovněž v Čes-
kých aeroliniích. Expanze 
v cestovním ruchu má za cíl 
vytvořit komplexní nabídku 
služeb pro turisty i podni-
katele z Číny i celé Asie.
 Více E15.cz

Číňané kupují 
Mandarin Oriental

n Vyšší zájem zahra-
ničních filmařů po-
vzbuzený nastartová-
ním státních pobídek 
je jedním z hlavních 
důvodů výrazného 
růstu tržeb i zisku 
filmových ateliérů 
Barrandov Studio.

Dušan Kütner

Tržby ateliérů s prvorepub-
likovou tradicí loni stouply 
více než o polovinu na 
570 milionů korun. Zisk do-
konce téměř čtyřnásobně na 
43,5 milionu korun. Výsled-
ky se tak firma, která patří 
miliardáři Tomáši Chrenkovi, 
blíží zlatým rokům z počátku 

tisíciletí, kdy si na Barran-
dově podávala dveře jedna 
zahraniční hvězda za dru-
hou. Poté však zájem klesl. 
Zahraniční filmaře začaly 
výrazně podporovat okolní 
státy v čele s Maďarskem, 
které Česku přetáhlo několik 
velkých produkcí. Česko je 
zavedlo až v roce 2010, od té 
doby se ale zájem vrací.

„Díky filmovým pobíd-
kám se nám nadále daří po 
propadu v uplynulých letech 
znovu přilákat zahraniční 
filmové projekty částečně 
zpět a roční obrat se blíží 
svým dřívějším hodnotám,“ 
uvedl předseda předsta-
venstva Barrandov Studia 
Lech Kubik. Stát navíc svou 
podporu zvyšuje – zpočátku 
na pobídky vyhradil 300 mi- 
lionů korun, poté půl miliar-

barrandov se blíží
dávným ziskům

anthrOpOid. Barrandovská studia se podílela i na snímku Anthropoid mapujícím atentát na 
říšského protektora Reinharda Heydricha. Zájem vzbuzovalo nejen významné české téma, ale i hlavní 
role, které se chopil Jamie Dornan proslavený účinkováním v divácky atraktivním pornothrilleru 
Padesát odstínů šedi. 
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Výsledky filmových ateliérů Barrandov Studio  
(v milionech korun)

2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015

tržby zisk

641,1 562,2 540,7 466,1 417,4 463,1 419,1 369,3 570,1

58

15,5
19,9

24,9
49,2 10

7,6
12,2

43,5

dy a loni a letos je to již 800 
milionů.

Pobídky vypadají tak, 
že stát vrátí zahraničním 
filmařům pětinu nákladů 
na prokazatelně utracené 
peníze za natáčení v Česku. 
Nejedná se tedy o dotace. 
„Filmové pobídky tedy plní 
svou úlohu – vracejí ČR ztra-
cenou konkurenceschop-
nost,“ míní Kubik. Největší 
zájem o natáčení v Česku 
mají tvůrci ze Spojených 
států a západní Evropy. 
„Ve filmovém průmyslu 
jde o finance. Producenti 
velkých projektů si podle 
výše pobídek jednoznačně 
vybírají, a pokud některá ze 
zemí nabídne lepší pobíd-
kový systém, přivezou své 
projekty právě tam,“ dodal 
šéf představenstva.

K největším projektům, 
které se loni natáčely na Bar-
randově, patří americko- 
-turecký filmový projekt 
Hory a kameny režiséra Jose-
pha Rubena, jenž je pode-
psán i pod dávným thrille-
rem Noci s nepřítelem s Julií 
Robertsovou v hlavní roli. 
Hory a kameny jsou rozsáh-
lým výpravným dramatem, 
odehrávajícím se v počátcích 
první světové války. Za jeho 
natáčení v Česku filmaři 
utratili 145 milionů korun.Pr
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JEdEn z MnOha. Hotel Mandarin Oriental (na snímku) je jen 
jednou z mnoha transakcí společnosti CEFC na českém trhu. 
Očekává se například, že do konce tohoto měsíce převezme 
strojírny a železárny Žďas ze Žďáru nad Sázavou. 
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n Automobilkám se 
daří, zvyšují svou 
produkci a ziskovost. 
Některé země však 
z tohoto trendu netěží 
a výsledkem je růst 
nezaměstnanosti.    

Arsen Lazarevič

Evropské automobilky těží 
z růstu poptávky na starém 
kontitentě, většině z nich 
rostou prodeje i zisky.

Dařilo se například automo-
bilce Audi, která zvýšila své 
prodeje v prvním pololetí  
o 5,6 procenta na 953 tisíc 
vozů. Čistý zisk jí ovšem klesl 
podobně jako celému koncer-
nu Volkswagen, důvodem byl 
především emisní skandál. 
Čistý zisk Volkswagenu se kvů-
li němu propadl o 37 procent 
na 3,6 miliardy eur. Ovšem bez 
zahrnutí mimořádných polo-
žek (především právě nákladů 
na emisní skandál) provozní 
zisk koncernu stoupl zhruba 
o sedm procent na 7,5 miliardy 
eur. V pololetí automobilka 
zvýšila dodávky zákazníkům 
o 1,5 procenta na 5,12 milionu 
vozů. Společnost tak navzdory 
emisnímu skandálu vystřídala 

evropské automobilky  
si užívají ziskové žně

Španělsku se bude dařit

Španělská vláda zvýšila odhad letošního růstu domácí ekono-
miky na 2,9 procenta z 2,7 procenta, a to navzdory patové po-
litické situaci v zemi. Zároveň zhoršila odhad hospodářského 
růstu pro příští rok na 2,3 procenta z 2,4 procenta. Poukázala 
na obavy ohledně důsledků červnového brexitu.  

SABMiller doporučí akcionářům převzetí 

Konečná nabídka na převzetí, kterou firma SABMiller dostala 
od pivovarnické jedničky Anheuser Busch InBev, je podle 
představenstva adekvátní . InBev přitom jako reakci na po-
kles kurzu libry nabídku zlepšila o jednu libru na akcii. Podle 
nových podmínek tak hodlá za každou akcii zaplatit 45 liber, 
což firmu ohodnocuje na zhruba 79 miliard liber.

USA rostou málo, zklamaly analytiky 

Hrubý domácí produkt Spojených států ve druhém čtvrtletí 
vzrostl  jen o 1,2 procenta ročně, zatímco analytici očekáva-
li růst o 2,6 procenta. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,283

Čína 1 3,659

Dánsko 1 3,635

EMU 1 27,030

Chorvatsko 1 3,610

Japonsko 100 23,533

Kanada 1 18,459

Maďarsko 100 8,658

Norsko 1 2,842

Polsko 1 6,194

Rusko 100 36,284

Švédsko 1 2,826

Švýcarsko 1 24,980

Turecko 1 8,063

USA 1 24,324

Velká Británie 1 32,014

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 29. 7. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 56,20 -0,97

ČEZ 456,60 -2,64

Erste Bank 643,60 1,32

Fortuna 89,90 1,07

Kofola 432,00 -1,57

KB 951,00 -0,82

Moneta 74,55 -0,13

O2 CR 235,80 -2,56

Pegas 805,00 0,50

Philip Mor. ČR 13 200,00 -0,68

TMR 645,00 0,00

Unipetrol 175,00 1,04

VIG 477,90 0,29

Celkový objem (v tisících korun) 470 406,45

Akcie na pražské burze 29. 7. 2016 

efektivita. Šéf 
značky Volkswagen 
Herbert Diess 
oznámil odborům, 
že chce tento rok 
zvšit produktivitu 
mateřské značky 
o 10 procent pomo-
cí zvyšování výkon-
nosti. Odbory však 
plán nepokládají za 
realistický. 
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nižší třídy. Nyní je ale vše jinak 
a automobilky prosperují. 

Výrobci také v posledních 
letech expandovali tam, kde 
se jim to vyplatí, především do 
„nákladově efektivních“ zemí 
bývalého východního bloku. 
Vítězem je nejen Česká repub-
lika, ale také Slovensko, Polsko 
či Rumunsko. 

 Příkladem země, která 
je tímto přesunem naopak 
poškozena, je Francie. Stále 
rostoucí mzdové požadav-
ky a velká síla odborových 
svazů, které dokážou blokovat 
výrobu, vedly k tomu, že pro-
dukce automobilů v této zemi 
dlouhodobě klesá. V roce 2005 
se ve Francii podle statistik 
Mezinárodní asociace výrobců 
vozidel OICA vyrábělo více než 
3,5 milionu aut. V roce 2015 
už jich bylo jen 1,97 milionu. 
Zatímco samotná Francie 
zažívá úbytek pracovních míst 
v automobilovém průmyslu, 
dvěma hlavním francouzským 
automobilkám se daří. Zisk 
automobilky Renault v prvním 
pololetí vzrostl o devět pro-
cent na 1,5 miliardy eur. Ještě 
úspěšnější byla automobilka 
PSA Group, která zahrnuje 
značky Peugeot a Citroën. Tato 
skupina zdvojnásobila čistý 
zisk na 1,21 miliardy eur, což je 
nejvíce v její historii. 

Nezdá se, že zvyšování zisků 
automobilek by bylo jen krát-
kodobým výkyvem. V branži 
pabuje optimismus. Například 
francouzský Renault očekává 
pětiprocentní nárůst auto-
mobilového trhu na starém 
kontitentě, zatímco světový 
automobilový trh podle jeho 
dat vykáže za letošek nárůst 
jen o 1,7 procenta. 

Produkce a ziskovost největších evropských automobilových společností 

název
produkce v 1. pololetí 

(v mil. vozů) 
meziroční růst 

produkce 
zisk 

(v mld. eur)
meziroční růst čistých zisků 

Volkswagen 5,12 1,50 % 3,6 -37 %

Renault 1,57 13 % 1,5 9%

PSA Group 1,54 - 0,20 % 1,21 212 %

Fiat * 1,175 - 1 % 321 25 %

* statistika pro druhé čtvrtletí  Pramen: Automobilky, ČTK 

v čele světového automobilo-
vého trhu japonského konku-
renta Toyota Motor, kterému 
poklesl odbyt o 0,6 procenta 
na 4,99 milionu vozů.

Daří se i dalším evropským 
hráčům. Dobrým příkladem 
může být ještě nedávno 
problémová italská automo-
bilka Fiat, které vzrostl ve 
druhém čtvrtletí čistý zisk 

o 25 procent na 321 milionů 
eur. Sázka na expanzi do 
USA a vstup do krachující 
automobilky Chrysler se 
vyplatily. Většinu zisku auto-
mobilky generuje americký 
trh. 

Přitom ještě před pár lety 
během období hospodářské 
krize stála řada výrobců auto-
mobilů nad propastí. Část po-

ptávky tehdy sice nahrazovala 
rychle rostoucí Čína, evropské 
továrny však trápila nadpro-
dukce a obrovské ztráty. 

Vlivem nižších prodejů také 
došlo ke zničujícímu ceno-
vému souboji, kdy automo-
bilky prudce snižovaly ceny 
svých starších modelů, což se 
projevilo především na auto-
mobilech v segmentu střední 



n Nová unijní směr-
nice má svá bílá mís-
ta, ovlivní to nejspíše 
i české zákazníky. 

Jan Pavec

Schyluje se k důležitému 
boji, který může výrazně 
ovlivnit to, jak budou moci 
poskytovatelé internetu 
přistupovat k datům. Evrop-
ský telekomunikační úřad 
BEREC totiž rozepisuje pra-
vidla vycházející z unijního 
nařízení, které minulý rok 
schválili ministři členských 
států a Evropský parlament. 
Ta by měla chránit takzva-
nou síťovou neutralitu, tedy 
rovné zacházení s daty ze 
strany poskytovatelů.

Odklepnutá směrnice 
připouští výjimky v pří-
padě takzvaných specia-
lizovaných služeb, které 
potřebují vyšší rychlost 
přenosu – například pro 
potřeby samořízených aut, 
chirurgických operací nebo 
videokonferencí. 

Firma si tak u poskytova-
tele bude moci připlatit za 
to, že video poběží ve vysoké 
kvalitě a bez trhání. Jen to 
nesmí narušit kvalitu při-
pojení pro ostatní interne-
tové uživatele a nahrazovat 
klasické připojení.

Unijní směrnice obsahuje 
mnohá bílá místa – hlavně 
v případě praktiky zvané ze-
ro-rating. Jejím příkladem je 
nedávno uzavřená smlouva 
mezi tuzemským O2 a pro-
vozovateli hudební aplikace 
Spotify. Český operátor 
mobilní data využitá při 
poslechu muziky přes švéd-
skou aplikaci zákazníkům 
nezapočítává do měsíčního 
datového limitu.

Výsledkem je konkurenč-
ní výhoda – jedna hodina 
poslechu přes Spotify při 
nejnižší kvalitě spotřebuje 
zhruba 40 megabajtů dat. 
Zákazníci s omezenými 
datovými limity tak mají 
motivaci vybrat si z hudeb-
ních aplikací právě Spotify. 

Za uzavření smlouvy ope-
rátora ve čtvrtečním roz-

hovoru pro Hospodářské 
noviny kritizoval předseda 
Českého telekomunikační-
ho úřadu Jaromír Novák. 
Zero-rating v takovéhle 
podobě totiž podle výkladu 
úřadu BEREC může být na-
konec dost dobře zakázaný.

Ten totiž směrnici inter-
pretuje a píše pro poskyto-
vatele konkrétní pravidla. 
V červnu pak zveřejnil 
návrh pravidel, podle které-
ho by povolení zero-ratingu 
měli národní regulátoři po-
suzovat případ od případu.

Doporučení evropského 
telekomunikačního úřadu 
znemožňuje uplatňovat 
podobnou dohodu, jakou 
má Spotify s O2, pokud zá-
kazník vyčerpá svůj datový 
limit. 

V ostatních případech 
nechává posouzení na ná-
rodních regulátorech, jestli 
by zero-rating vedl k situa-
cím, které by zákazníkovu 
volbu příliš omezovaly. 
Podle ČTÚ by případ O2 
a Spotify byl „silně proble-
matický“.             více e15.cz

v rize probíhá boj 
o rovnost internetu
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Produkce kartelu 
OPEC se v červenci 

zvýšila o 

100 tisíc
barelů denně. 

Těžba nyní dosahuje 
33,41 milionub

barelů. 

Těžba ropy v rámci Organi-
zace zemí vyvážejících ropu 
(OPEC) v červenci pravdě-
podobně stoupla o 100 tisíc 
barelů denně a dostala se 
na rekordních 33,41 milionu 
barelů denně. Přispěl k tomu 
zejména růst produkce 
v Iráku. Vyplývá to z průzku-
mu agentury Reuters, který 
se opírá o údaje o přepravě 
ropy a o informace zdrojů 
z odvětví.

Představitelé kartelu OPEC 
se na červnovém zasedání ve 
Vídni opět nedokázali 
dohodnout na na-
stavení oficiál-
ního těžeb-
ního limitu. 
Důvodem je 
také postup 
Íránu, který 
po skonče-
ných sankcích 
zvyšuje 
produkci ropy. 
Světové ceny ropy 
začátkem letošního 
roku vinou silného převisu 
nabídky nad poptávkou 
poprvé za 12 let sestoupi-
ly pod 30 dolarů za barel. 
V současnosti se nacházejí 
nad 40 dolary, zatímco ještě 
v první polovině roku 2014 
vysoko přesahovaly hranici 
100 dolarů za barel.

Největší nárůst těžby 
v červenci podle průzkumu 

zaznamenal Irák, kde se pro-
dukce zvýšila o 90 tisíc barelů 
na 4,32 milionu barelů denně. 
Dodávky ropy se v červenci 
podařilo zvýšit i Nigérii, a to 
navzdory útokům ozbrojenců 
na tamní ropnou infrastruk-
turu. Vývoz ropy z Nigérie 
ale nadále zůstává hluboko 
pod úrovní ze začátku roku. 
V Saúdské Arábii, která je klí-
čovým členem kartelu OPEC 
a největším exportérem ropy 
na světě, se těžba ropy v čer-
venci snížila o  

50 tisíc barelů na  
10,50 milionu bare-

lů denně. Zůstala 
však v blízkosti 

rekordního 
maxima 
10,56 milionu 
barelů denně. 
Zpráva 

o růstu těžby 
v zemích OPEC 

posiluje obavy 
z nadbytečných 

dodávek ropy na trh, 
což tlačí dolů ceny. Produkce 
v rámci OPEC by se mohla 
ještě zvýšit, pokud by uspěla 
jednání o znovuotevření 
ropných zařízení v Libyi. 
Podle Mezinárodní agentury 
pro energii (IEA) by mělo v le-
tošním a v příštím roce dojít 
k růstu poptávky po ropě o 1,4 
milionu, respektive  
1,3 milionu barelů denně. /čtk/

težba ropy kartelu 
oPeC je rekordní
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nulová data. O2 nebude započítávat data do měsíčního limitu z poslechu hudby prostřednictvím 
švédské služby Spotify. 

saudovÉ utahuJÍ kohoutky. Zatímco kartel OPEC celko-
vě zvýšil těžbu ropy na nový rekord, tak Saudové snížili denní 
produkci o 50 tisíc barelů na 10,56 milionu barelů denně. 

http://e-svet.e15.cz/internet/v-rize-probiha-boj-o-rovnost-na-evropskem-internetu-dotyka-se-i-ceskeho-o2-1311808
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n Panuje podezření, 
že Damašku a Moskvě 
jde jen o zisk města 
bez ohledu na osud 
jeho obyvatel. 

 Karolína Flaszová

Obléhané východní Aleppo 
začaly takzvanými humani-
tárními koridory o víkendu 
opouštět první rodiny. Ve 
strádající části města uvízlo 
až 300 tisíc lidí, mnozí se ale 
zatím bojí nabídky na únik 
využít. Obezřetně se k plánu 
Moskvy a Damašku staví 
i mezinárodní společenství.

Před válkou nejlidnatější 
a strategické město bylo bě-
hem konfliktu rozděleno na 
západní čtvrtě ovládané reži-
mem a východ držený rebely. 
Syrská armáda toto území za 
pomocí Ruska oblehla a sna-
ží se ho dobýt zpět, čímž by 
si zajistila důležité vítězství. 
Uplynulý týden oznámila, 
že povstaleckou část odřízla 
od všech zásobovacích tras. 
Odhaduje se, že tam dojde 
jídlo v půlce srpna.

Vláda tam nechala shodit 
tisíce letáků vyzývající 
obyvatele ke spolupráci 
a povstalce ke kapitulaci. Ve 
čtvrtek Moskva a Damašek 
otevřely koridory, který-
mi mohou odejít civilisté 
i bojovníci. Prezident Bašár 
Asad jim nabídl amnestii.

O využívání tras se během 
víkendu šířily rozporuplné 
zprávy. Podle oficiálních 
i dalších zdrojů jimi 
prošly desítky až 
stovky lidí. Obje-
vily se však také 
informace, že 
nefungují a na 
místě pokraču-
jí boje a letecké 
údery. Mnoho 
lidí každopád-
ně vyčkávalo. „Je 
pochopitelné, že 
se bojí odejít a přejít 
jinam poté, co léta žili 
pod kontrolou rebelů. Ně-
kteří se obávají stíhání nebo 
mají příbuzné zapletené do 
bojů proti vládě,“ citovala 
Al-Džazíra nezávislého novi-
náře, působícího na místě.

Syrská opozice tvrdí, že 
akce nemá humanitární 

záměr, jejím jediným cílem 
je dobytí Aleppa. „Tyto kori-
dory nemají dostat pomoc 
dovnitř, ale lidi ven. Je to 
brutální vzkaz našim lidem: 
odejděte, nebo vyhladovte,“ 
uvedla její představitelka 
Basma Kodmaníová.

Nedůvěřivá je i OSN. Její 
zvláštní zmocněnec pro Sýrii 
Staffan de Mistura vyjádřil 
pochybnosti nad okolnostmi 

operace a vyzval Rus-
ko, aby evakuaci 

města přene-
chalo orga-

nizaci. „Jak 
si myslíte, 
že tisíce 
lidí projdou 
koridorem, 

zatímco se 
tam bombar-

duje, ostřeluje 
a bojuje?“ tázal se.

Podle Červeného 
kříže je nutné ochránit 
osoby, které se rozhodnou 
zůstat a zajistit jim dodávky 
pomoci. Šéf americké diplo-
macie John Kerry varoval 
Kreml, že pokud je akce lest, 
zcela to zničí spolupráci USA 
s Ruskem. 

humanitární akce 
v aleppu budí 
pochybnosti

smrt vyhladověním. Lidé v obklíčeném Aleppu nemají přístup ani k základním službám. Nyní 
jim hrozí, že pokud z města neodejdou, tak vyhladovějí.
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Ve východním Aleppu  
kvůli válce uvízlo až

300
tisíc lidí. Mnozí se ale bojí 

využít nabídky na útěk 
z města. 

Venezuela zavádí nucené 
práce 

Venezuelský prezident 
Nicolás Maduro podepsal 
dekret, který de facto 
zavádí nucené práce. Vláda 
nyní může lidem nařídit 
až 120 dní prací v zeměděl-
ství, upozorňuje organiza-
ce Amnesty International. 
Venezuelský režim se tak 
snaží vypořádat s hlubo-
kou ekonomickou depresí, 
která se nejen projevuje 
vysokou inflací, ale také 
nedostatkem základních 
potravin.         více E15.cz

Texaxský střelec zabil 
ženu 

Při střelbě v centru texaské 
metropole Austinu dnes 
brzy ráno místního času 
zemřela mladá žena a tři 
další byly vážně zraněny, 
oznámila policie. Po pode-
zřelém muži, který unikl, 
podle policejního náčelníka 
Briana Manleyho nyní bez-
pečnostní složky pátrají. Je 
mu patrně kolem 20 let a je 
hispánského původu. Motiv 
činu zatím není znám, ani 
to, zda střelec své oběti 
znal. /čtk/

Krátce

Za útokem na počítače 
Demokratické strany, 
z nichž nedávno uniklo 
velké množství e-mailů, stojí 
Rusko. Prohlásila to včera 
demokratická prezidentská 
kandidátka Hillary Clinto-
nová v roz-
hovoru pro 
televizi Fox 
News. Podle 
ní je zároveň 
znepokojivé, 
že její repub-
likánský kon-
kurent Do-
nald Trump 
sympatizuje 
s ruským 
prezidentem 
Vladimirem 
Putinem.

„Víme, že ruské zpravo-
dajské služby se nabouraly 
do počítačů DNC (vedení 
demokratů) a víme, že 
zařídily zveřejnění mnoha 
e-mailů a víme, že Donlad 
Trump dal najevo velmi 
znepokojující ochotu 
podpořit Putina,“ prones-
la někdejší ministryně 
zahraničí.Někteří američtí 
experti tento týden uvedli, 
že jsou přesvědčeni o ruské 
roli v případu úniku téměř  
20 tisíc e-mailů. Úřady však 
Moskvu s útokem oficiálně 

nespojují a Rusko účast na 
akci zásadně odmítá.

Na demokratickém sjezdu 
vyvolalo nesváry zveřejnění 
části elektronické kore-
spondence naznačující, že 
vedení strany v primárních 

volbách dá-
valo přednost 
Clintonové 
před Berniem 
Sandersem. 

Atmosféru 
sjezdu kvůli 
tomu naru-
šily protesty 
jeho přízniv-
ců.

Podle 
Clintonové 
případ na-

značuje, že se Rusko snaží 
ovlivnit výsledek listopado-
vých prezidentských voleb. 
„To, že Trump podporuje 
a oceňuje Putina navzdory 
zjevně úmyslnému pokusu 
ovlivnit volby, je podle mě 
otázkou národní bezpečnos-
ti,“ dodala Clintonová.

Newyorský magnát se 
v minulosti několikrát 
vyjádřil pozitivně o šéfovi 
Kremlu. V jednom z veřej-
ných projevů prohlásil, že 
Putin je lepším lídrem než 
současný americký prezi-
dent Barack Obama./čtk/

Clintonová 
obviňuje rusy  
z útoku na počítače 
demokratů

Rusko se podle 
Clintonové snaží 
ovlivnit výsledek 
listopadových 
prezidentských 
voleb, zařídilo proto 
zveřejnění e-mailů.

http://zpravy.e15.cz/zahranicni/politika/venezuela-se-dal-propada-zavadi-nucene-prace-1311863
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Ke druhému 
útoku, který 
byl veden na 
přečerpávací 
stanici, se později 
přihlásil Islámský 
stát. 

n Turecká demonstra-
ce byla z části agresiv-
ní, demonstranti má-
vali vlajkami a křičeli  
„Allahu akbar!“.

Dvě desítky tisíc stoupenců 
tureckého prezidenta Recepa 
Tayyipa Erdogana se v ne-
děli odpoledne zúčastnily 
shromáždění v Kolíně nad 
Rýnem. 

Zatímco na pravém břehu 
Rýna se sešli Erdoganovi 
přívrženci, na levém břehu se 
odehrávalo několik protiakcí. 
Policie do akce nasadila  
2700 lidí. Podle webu 

Tagesspiegel byla situace 
v dějišti hlavní demonstra-
ce zčásti agresivní, demon-
stranti mávali nad hlavou 
tureckými vlajkami, křičeli 
„Allahu akbar!“ (bůh je 
veliký) a někteří na přítom-
né novináře volali: „Lživý 
tisk!“ Tagesspiegel uvedl, že 
jednotlivci se modlí.

Na shromáždění přišel 
turecký ministr sportu 
a mládeže Akif Kiliç, který 
se narodil v Německu. Akci 
označil jako signál semknu-
tosti vůči pučistům. „Ze 
shromáždění má vyjít ta-
kové poselství, že všechny 
politické strany i nevládní 

organizace v Německu stojí 
společně proti puči a chtějí 
obhajovat demokracii,“ 
prohlásil. Malá krajně 
pravicová strana Pro NRW 
(Občanské hnutí pro Se-
verní Porýní-Vestfálsko) se 
hodlala navzdory policejní-
mu zákazu vydat městem 
a dostat se co nejblíže ke 
stoupencům tureckého 
prezidenta, nakonec se 
pořadatelé akce s policisty 
dohodli, že nebudou situaci 
vyhrocovat. 

Podle DPA policie shro-
máždění asi 250 lidí před 
kolínským hlavním nádra-
žím rozpustila. /čtk/
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n Dva brutální útoky 
v severním Iráku na 
kompresní a přečerpá-
vací stanici si vyžádaly 
nejméně šest mrtých, 
zraněni byli také poli-
cisté. 

Ozbrojenci dnes v se-
verním Iráku zaútočili na 
kompresní stanici pro plyno-
vod a jednu 
z hlavních 
místních 
přečerpáva-
cích stanic 
ropy. Při 
útoku zabili 
nejméně pět 
zaměstnanců 
těchto zaříze-
ní a několik 
osob zranili, 
informovala 
agentura Reu-
ters. K útoku na přečerpávací 
stanici se podle Reuters při-
hlásila organizace Islámský 
stát.

Čtyři útočníci vyzbrojení 
mimo jiné granáty nejprve 
zaútočili na kompresní stani-
ci ležící asi 15 kilometrů seve-
rozápadně od Kirkúku. Poté 

co vtrhli do stanice, vážně 
zranili dva členy ostrahy 
a zabili čtyři zaměstnance 
dispečinku. Kladli také 
nálože, z nichž pět explo-
dovalo. Patnáct dalších 
pracovníků se schovalo do 
vedlejší místnosti, odkud je 
později vysvobodily irácké 
protiteroristické jednotky.

Ozbrojenci pak patrně 
podnikli další útok na pře-
čerpávací stanici o  

25 kilometrů 
dále. Jeden 
z atentátníků 
odpálil u brány 
nálož ve vestě, 
aby umožnil 
vstup ostat-
ním. Své nálože 
ve vestách pak 
odpálili další 
dva atentátní-
ci a vyhodili 
tak do povětří 
nádrž s pohon-

nými hmotami. Čtvrtého 
útočníka zabili policisté. 
Při tomto atentátu byl zabit 
jeden technik a několik 
policistů bylo zraněno. Ke 
druhému z útoků se později 
přihlásil Islámský stát, kte-
rý ovládá asi třetinu území 
země. /čtk/

ozbrojenci napadli 
energetická zařízení  
v iráku

tisíce lidí demonstrovaly  
v Kolíně za Erdogana
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Dušan Kütner

 Sledujete olympijské 
hry?
Teď mě sice pozvali z jedno-
ho serveru, abych komento-
val některý ze závodů olym-
piády, ale jinak moc ne. Spíše 
sleduji, jak kvůli dopingu 
vylučují ruské sportovce. 
Také jsem zaznamenal, kdo 
z vodních slalomářů do Ria 
jede a kdo ne. Můj bratranec 
Jaroslav také v Riu postavil 
kanál a momentálně dokon-
čil kanál i v Tokiu. Tak to 
vím. Ale to je asi vše, co mám 
spojené s olympiádou.

Upřímně řečeno mě 
výsledky na olympiádě moc 
nezajímají. Zajímá mě pro-
blematika dopingu. Zajímá 
mě, jak jezdí Jirka Prskavec 
a Vavřinec Hradilek, ale ne na 
olympiádě, ale po celý rok na 
jiných závodech. Rád se podí-
vám, jak jim to jde, na jejich 
soupeře, ale také ne vždy.

 Proč pro vás není olym-
piáda důležitá?
Je to jen jeden závod. A závo-
dů je mnoho, vždyť mis-
trovství světa je každý rok. 
Olympiáda je téměř totéž. 
Vlastně není – je tam menší 
konkurence. Na olympiádu 

nejezdí mnoho z těch nejlep-
ších, protože v našem sportu 
může jet jen jedna loď za stát. 
Přitom jeho druhá by mohla 
klidně vyhrát také. Olym-
pijská soutěž je tak výrazně 
hendikepovaná. Nejede tam 
dvacet nejlepších ze světa, ale 
jen deset. A těch dalších deset 
nepatří do top 20 a jedou tam 
jen proto, aby měl zastoupení 
nějaký další stát a soutěž byla 
co nejvíce mezinárodní.

 Co by za to někteří spor-
tovci dali, kdyby jim ubyla 
konkurence…
Sportovec by měl chtít 
vyhrát nade všemi. Když se 
budu s někým poměřovat, 
tak přece s těmi nejlepší-
mi. To je, jako kdyby boxer 
vyhrál nad někým, kdo má 
horečku a rýmu, a pak se 
bil do prsou, že jej porazil. 
Mě vždy štvalo, když byl 
můj velký soupeř nemocný 
nebo se neúčastnil. Takové 
vítězství pro mne pak po-
zbylo smyslu. Když je závod 
naplněný dvaceti třiceti, 
prostě všemi nejlepšími na 
světě – takového vítězství si 
budu považovat. To je pro 
mne grandslam, Wimbledon, 
titul na mistrovství světa ve 
fotbale. Ale rozhodně to není 
olympiáda.

 Zmínil jste doping. Exis-
tuje i u vodního slalomu?

Ani ne. Uměl bych si to 
představit třeba u rychlostní 
kanoistiky, kdy jedete stále 
rovně až do cíle. Ale vodní 
slalom je velice technická 
disciplína, něco jako slalom 
ve sjezdovém lyžování. 
U toho nemá doping co dělat.

Když někdo pojede třicet 
nebo padesát kilometrů na 
lyžích nebo dvě stě na kole, 
potřebuje po nějaké době do-
stat kyslík do svalů. U vzpí-
rání je důležitá technika, 
ale potřebujete tam i svaly. 
Musíte si je vybudovat – buď 

růstovým hormonem, nebo 
steroidy. U hodu oštěpem 
pravděpodobně také nebude 
mít doping velké opodstat-
nění, ale jiné už je to u hodu 
koulí. Ale u vodního slalomu 
si doping neumím moc 
představit. Co by tam kdo 
s většími svaly dokázal?

 Není absurdní, že se spor-
tovní instituce snaží léta 
zlepšovat antidopingový 
systém – a nakonec se ukáže, 
že je stále velmi rozšířen, 
a dokonce na státní úrovni?

| 12 | Olympijské hry 2016 rozhovor s léKařem a olympijsKým vítězem luKášem pollertem

Olympijská soutěž  
je výrazně hendikepovaná.  
Nejsou tam ti nejlepší
n Uplynulo již bezmála čtvrtstoletí, co 
vodní slalomář lukáš pollert prodal 
svou zlatou olympijskou medaili 
a utržené peníze dal na charitu. Chtěl 
tak devalvovat hodnotu olympiády, 
která se podle něho příliš přeceňuje. 
Tento názor nezměmil dodnes. 
„Upřímně řečeno mě výsledky na 
olympiádě moc nezajímají. Zajímá 
mě problematika dopingu,“ říká 
Pollert, nyní lékař pražské motolské 
nemocnice.

 Vždy mě štvalo, 
když byl můj velký 
soupeř nemocný 
nebo se neúčastnil. 
Takové vítězství pro 
mne pak pozbylo 
smyslu.
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uběhne za sedm vteřin – no 
a co?

 Sportu se ale stále vě-
nujete, pořádáte například 
týdenní tábor na vodáckém 
kanále v Českých Budějo-
vicích.
Je to kemp pro děti, z nichž 
mnohé nemají s vodou žádné 
zkušenosti. Je tam přírodní 
kanál s travnatým břehem, 
děti tam blbnou celý den 
jako u moře a naučí se 
plavat. Někdy prší, a přesto 

je nemůžeme z kanálu 
dostat, jak je to 

baví. Pro mne je 
to dovolená, asi 
jako u moře, 
protože k moři 
se z finančních 
důvodů samo-

zřejmě nemohu 
dostat. A byli jsme 

tam pochopitelně 
pod stanem.

 Předseda olympijského 
výboru Jiří Kejval často 
říká, že děti málo sportu-
jí, protože mnohé sporty 
v čele s hokejem jsou pro 
rodiče příliš drahé. Souhla-
síte?
Vždyť nemusí dělat hokej. 
Tak ať si vezmou tenisky 
a jdou běhat do Hvězdy, 
to je levný sport. Stejně 
jako třeba orientační běh, 
jízda na skateboardu nebo 

házení oštěpem. Proč dělat 
hokej?

 Sportují děti méně než 
před dvaceti třiceti lety, 
kdy jste vyrůstal vy?
Možná tehdy existovalo 
více oddílů. Já jsem tehdy 
i závodně lyžoval a vím, 
že v Praze bylo asi dvacet 
oddílů a nyní jich je určitě 
méně. Ale třeba sportovišť 
nebylo tolik jako nyní. Takže 
si myslím, že možností spor-
tovního vyžití je nyní více. 
Vždyť si vezměte, kolik je 
nyní obchodů se sportovním 
zbožím. A do toho přicháze-
jí nové sporty.

 Co se týče financí – 
mnozí lékaři podporovali 
akci Děkujeme, odcházíme 
a hrozili odchodem do 
Německa. Vy jste se té akce 
neúčastnil?
Ne. Nechci ale zesměšňovat 
situaci, pro kterou řada kole-
gů, a to asi právem, bojovala. 
Samozřejmě vím, že platy 
jsou v Německu vyšší, stejně 
jako v Anglii.

Mě moje práce baví, je to 
zábava a ještě mi za ni platí. 
Nevadí mi, že mám třikrát 
menší plat než v Německu. 
Já tam nepůjdu, protože se 
mi líbí tady v Česku, mám 
tady rodinu, děti tady chodí 
do školy. Když se uskrovním 
na výdajové stránce, nemám 

problém. Mám auto, automa-
tickou pračku, telefon od Ap-
plu, což je jistá nadstandard-
ní věc. Normálně vycházím 
a nemám s tím problém.

Samozřejmě že kdyby 
polovina doktorů odešla do 
zahraničí – i když nevím, 
jestli by tolik lékařů našlo 
v Německu tolik pracov-
ních míst – byl by to pro 
naše zdravotnictví veliký 
problém. Ale to se nestalo 
a podle mne ani nestane.
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Bývalý 
reprezentant ve 
vodním slalomu, 
olympijský vítěz 
z Barcelony 
z roku 1992, o čtyři roky 
později přivezl z Atén stříbro. 
Vítěz celkového pořadí 
Světového poháru v kategorii 
C1 z roku 1993. Kariéru ukončil 
v roce 2000 v pouhých 
třiceti letech, protože se 
chtěl věnovat lékařství, které 
vystudoval. Nyní pracuje ve 
Fakultní nemocnici v Motole 
na klinice anesteziologie 
a resuscitace. S partnerkou 
Pavlou má šest dětí, tři syny 
a tři dcery. V letech 2002 
až 2010 byl zastupitelem na 
Praze 6 za ODS.

lukáš  
pollert (46)

Doping se vyvíjí rychleji než 
kontroly. Je to byznys pro 
farmaceutické firmy, které 
vyrábějí léky pro zdravot-
nictví. Pak už je to jen malý 
krok k dopingu, jsou to dost 
podobné věci. I ve zdravot-
nictví se používají růstové 
hormony, steroidy, testoste-
ron. Proč by to nemohli 
prodávat ve velkém sportov-
cům?

Ve sportu se točí obrovské 
peníze právě díky olympiá-
dě, protože ji lidé ve velkém 
sledují. Je to začarovaný 
kruh. Tím, že se na ni dívají, 
se v reklamě otáčejí velké pe-

níze – pak si mohou někteří 
dovolit kupovat doping a tře-
ba i dopingové komisaře. Po-
dívejte se na sporty, které na 
olympiádě nejsou. Tam do-
ping není. Třeba orientační 
běh – je to sport, který není 
vidět, nejdou na něj z rekla-
my velké peníze, tak proč 
by v tomto sportu dopovali? 
Přitom když říkám: Povolme 
doping, ostatní se čertí. Prý 
by se sportovci, kteří by jej 
nebrali, cítili poškozeni.

 Takže byste doping 
povolil?
Jasně, vůbec bych to nekon-
troloval.

 Nebylo by to pro spor-
tovce zdravotní riziko? 
Jsou lidé, kteří to přehnali 
a zemřeli.
Bylo by to pro ně zdravotní 
riziko. Samozřejmě že by 
někteří umřeli. No a co? Tak 
by umřeli. Jsou to svobodní 
lidé. Chci jet na červenou? 
No když budu chtít umřít, 
tak asi ano. Chci si vzít he-
roin? Trošku to zkusím, ale 
jen trochu, abych neumřel, je 
to přece risk. Ale když se to 
někomu zalíbí, tak na heroin 
umře. Můžete si jej dát – 
a nedáte.

Ano, pár lidí by na to sa-
mozřejmě umřelo. Ale copak 
musí stát někoho vodit celý 
život za ručičku? A ještě 

když chce dělat sport? Tak 
ať jej dělá, a jestli si k tomu 
chce píchat testosteron, tak 
ať. Dívají se na mne, že jsem 
padlý na hlavu, a proč prý 
dělám sport.

 A proč jste tedy jel na 
olympiádu vy?
Protože tam jeli mí kamarádi 
a bavilo mne s nimi závodit. 
Ale zarazila mne pozornost, 
jaká tomu byla věnovaná. 
Vítězství na olympiádě se 
obrovsky glorifikuje. I to byl 
jeden z důvodů, proč jsem 
potom prodal me-
daile. Chtěl jsem 
trochu devalvovat 
hodnotu olym-
piády. Jeden den 
mě nikdo neznal 
a druhý ano, jen 
proto, že jsem 
vyhrál na nějaké 
olympiádě.

To je mimochodem 
výkon, kterého bych si vů-
bec nepovažoval. Považuji 
si výkonu, kdy někdo vozí 
autobusem lidi a děti dva 
miliony kilometrů bez neho-
dy a nic se jim nestane. To je 
výkon, který si zaslouží mou 
pozornost. Lidi zajímá, kolik 
kdo hodil koulí, jestli dvacet 
nebo dvacet pět metrů 
a jsou z toho úplně nadše-
ní. Nebo běh na sto metrů. 
Ani nevím, jaký je světový 
rekord. Ale jestli to někdo 

 Je to začarovaný 
kruh. Tím, že se na 
olympiádu dívají, se 
v reklamě otáčejí 
velké peníze – pak si 
mohou někteří dovolit 
kupovat doping 
a třeba i dopingové 
komisaře.



Hry o policii, 
kolo třetí
Druhé zasedání sněmovní 
vyšetřovací komise ohledně 
situace v policii naznačilo, 
že jsme se rovnýma nohama 
vrátili do her o policii. První 
kolo proběhlo už začátkem 
června 2016. Tehdy policejní 
prezident Tuhý představil 
plán na zastřešení protiko-
rupčního a protimafiánské-
ho útvaru. Smyslem bylo, 
aby obě specializované jed-
notky mezi sebou přestaly 
soupeřit. Odpůrci reorgani-
zace z řad vedení státního 
zastupitelství, kteří se báli 
ztráty vlivu v nové struktuře, 
naznačili, že motivace pro 
změny mohou mít kriminál-
ní pozadí. Kauza se zpoliti-
zovala, předseda ANO Babiš 
vyhrožoval demisí.

Druhé kolo začalo ve 
chvíli, kdy se někteří politici, 
státní zástupci a policisté 
pokusili udělat totéž co 
druhdy šéf protimafián-
ského útvaru Jan Kubice. 
Ten před deseti lety přenesl 
policejní spor na půdu sně-
movního výboru pro obranu 
a bezpečnost zveřejnil „Kubi-
ceho zprávu“, v níž popisoval 
propojení politiků ČSSD 

s podsvětím. Nutno říci, že 
drtivá většina podezření se 
neprokázala. Podobně chtěli 
někteří policisté a žalobci 
přeměnit zasedání parla-
mentního výboru v prostor 
pro obžalobu vedení policie. 
Nakonec se politická scéna 
shodla na vytvoření vyšetřo-
vací komise.

Třetí kolo her o policii od-
startovalo téměř osm stovek 
předvolebních billboardů 
Andreje Babiše, v nichž 
zpochybňuje nedávnou 
reorganizaci. Koncem minu-

lého týdne se také sešel na 
mnohahodinovém zasedání 
vyšetřovací výbor a výsled-
kem byl sled informací, dez-
informací a spekulací o tom, 
co bylo a nebylo před komisí 
řečeno a co je obsahem 
„Šlachtovy zprávy“ pojedná-
vající o situaci v policii. 

Velkou roli zde sehrál 
předseda komise Pavel 
Blažek. Prosadil, aby před 
komisí nejdříve mluvili 
kritici reorganizace (Šlach-
ta, Ištvan), namísto toho, 
aby zde mohli prezentovat 
a obhájit své postoje tvůrci 
reformy (Tuhý, Laube). To 

mělo ohromný dopad, pro-
tože kritici určili mediální 
i vyšetřovací agendu dalších 
týdnů, když krokům vedení 
policie dali fakticky trest-
něprávní ráz. Blažek na to 
navíc reagoval slovy, že by na 
místě ministra vnitra celou 
reorganizaci odložil.

Následně se do Radiožur-
nálu a babišovských médií 
dostaly informace o tom, 
že od šéfa policistů Tuhého 
měly v úplně jiné kauze 
unikat tajné informace. 
Místo aby Blažek otevřeně 
potvrdil, že nic takového na 
komisi nebylo řečeno, vy-
pnul mobil. Takže policejní 
prezident Tuhý musel celou 
záležitost – s odvoláním na 
hovor s Blažkem – demen-
tovat, což už nebylo tak 
přesvědčivé.

Do toho některá média 
prezentovala útržkovité 
informace ze „Šlachtovy 
zprávy“, kterou nikdo celou 
nečetl, takže to celé vypadá 
jako hra informací a dez-
informací. Motorem však 
není ani tak sám Šlachta 
jako někteří státní zástupci, 
kteří se bojí ztráty výsadního 
postavení při prošetřování 
určitých kauz. Jinak řečeno, 
důležitou součástí celé hry 
je otázka, zda policie bude 
nadále služkou státních zá-
stupců, anebo získá zpět svo-
je autonomnější postavení 
spolupracujícího subjektu.

Autor je komentátorem  
týdeníku Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka

Důležitou součástí 
boje je otázka, zda 
bude policie nadále 
služkou státních 
zástupců.
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 Aleppo znovu je a vždy bylo 
ikonickým místem, které může 
svět přesvědčit, že pro Sýrii 
existuje lidské politické řešení,
řekl vyslanec OSN pro Sýrii 
Staffan de Mistura 
str. 10
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První dáma s revolverem
Podle Miloše Zemana je jednou z odpovědí na současnou 
bezpečnostní situaci v Evropě větší rozšíření zbraní ve 
společnosti. Jak prezident upozornil, zbraň, konkrétně „re-
volver“, si pořídila už i jeho choť. Přejme každému pocit 
osobního bezpečí. Pokud jej někomu dodává vlastnictví 
střelné zbraně, nechť projde testy a užije si jej. To platí pro 
první dámu stejně jako pro všechny ostatní dámy i pány.

Mnohem problematičtější je prezidentovo přesvědčení, že 
zbraně zvyšují i bezpečí veřejné. Kdyby prý v pařížském 
klubu Bataclan byli čtyři hosté s pistolemi, mohl mít tero-
ristický útok méně obětí. To je ale příliš veliké „kdyby“ na 
to, aby se z něj daly vyvozovat obecné závěry. Úplně stejně 
si lze představit, že kdyby se v klubu objevili další střelci, 
mohlo být obětí daleko více. Více zbraní neznamená bez-
pečnější společnost, tak prosté to rozhodně není. Americká 
každodenní zkušenost v tomto směru působí dost jasně.
 Martin Čaban

Když jednou utratíš dvacet tisíc za chytré hodinky,  
tak je přece nebudeš schovávat pod rukávem!
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archeologové v dánsku objevili jednu z největších vi-
kingských válečných seker z desátého století. „Je výjimečná, 
větší a těžší než obdobné bojové sekery,“ zdůraznila Kirsten 
Nellemann Nielsenová, archeoložka muzea v Silkeborgu. Ma-
jitel měl ve své hrobce jen tuto obří sekeru – byl tedy vnímán 
jako výjimečný a mocný válečník. 

SeKera MocNého válečNíKa 
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Nový způsob úpravy mléka 
po klasické pasterizaci 
odstraní až 99 procent 
přeživších mikroorganismů. 
Prodlouží tak životnost 
mléka z obvyklých dvou či 
tří týdnů až na zaručova-
ných sedm. Při úpravě však 
teplota nikdy nepřesáhne 
sedmdesát stupňů. Meto-
da tak může hlavně co se 
týká zachování chuťových 
vlastností konkurovat 
trvanlivému mléku ošetře-
nému postupem UHT, tedy 

Genetici z University of 
Pittsburgh identifikovali 
genový pár, který u Samoanů 
způsobuje až čtyřicetipro-
centní zvýšení rizika nadvá-
hy a obezity. Pár se jmenuje 
CREBRF a jeho jediná kopie 
v DNA způsobí zvýšení inde-
xu tělesné hmotnosti (BMI) 
až o 1,5 bodu. V přepočtu to 
pro osobu, která by stan-
dardně vážila 83 kilogramů 
při výšce 1,75 metru, zna-

mléko nezkysne 
ani za sedm týdnů

geny, které stoprocentně zaručí tloušťku

vydrží. 
Bruce apple-
gate přelévá 

mikroorga-
nismů zba-

vené mléko. 
v uzavřené 

lahvi pak 
bez újmy 

vydrží celé 
týdny.
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má to v genech. Samoané se dříve museli dlouho plavit mezi 
ostrovy, a tak potřebovali tělesné zásoby. Dnes je jim historická 
výhoda spíše na obtíž.
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Zkratkou BMI (body mass 
index) popisuje index sloužící 
jako indikátor podváhy, 
normální hmotnosti, nadváhy 
a obezity. Toto číslo umožňuje 
statistické porovnávání tělesné 
hmotnosti lidí s různou výškou. 
Index se spočítá vydělením 
hmotnosti druhou mocninou 
výšky. Je to nejběžnější index, 
lékaři však pracují s řadou 
dalších. 

Index  
tělesné hmotnosti

Marek  
Schwarzmann

Stranu připravil

n Revoluce to přímo není. Vědci z Purdueovy 
univerzity nepřišli na něco dokonalejšího, než 
je pasterizace. Jen ji posunuli dál – s jejich me-
todou vydrželo mléko dokonce 63 dní.

n Obézní člověk, jenž 
svůj tělesných stav vy-
světluje rčením „mám 
to v genech“, má prav-
du. Pokud on nebo 
někdo z jeho předků 
pochází ze souostroví 
Samoa. 

mená 4,6 kilogramu „geny 
zaviněné“ váhy navíc.

Vědce šokovala intenzita, 
s níž se genový pár podepi-
suje na organismu. Ty dosud 
známé totiž zvyšují BMI jen 
o desetiny. Například nejzná-

mější pár FTO přidává  
0,4 bodu za každý genový 
pár, který se v DNA projeví. 

Podle vědců se role 
CREBRF pojí s historickou 
potřebou obyvatel ostrovní-
ho národa vytvořit si tělesné 

zásoby na dlouhé plavby, 
které podnikali napříč 
Tichým oceánem. Dnes však 
vzhledem k naprosté změně 
životního stylu a zvýšenému 
příjmu kalorií v potravě pů-
sobí epidemii. Osmdesát pro-
cent mužů a 91 procent žen 
ze Samoy trpí přinejmenším 
nadváhou. 

Výzkumníci zpracovávali 
genetické informace zhruba 
pěti tisícovek ostrovanů. 
Zajímavým zjištěním bylo 
i to, že byť gen vedl ke 
zvýšení hmotnosti jedince, 
nezvyšoval riziko cukrovky, 
která je v západním světě 
spojována právě s nadváhou 
či obezitou. 

„Naopak, jedinci vybavení 
CREBRF měli významně niž-
ší četnost výskytu diabetu,“ 
napsali vědci v časopisu Na-

ultravysokým zahřátím. Tam 
teploty dosahují až ke
130 stupňům, což vede ke 
změně chuti. 

„Zvýšení teploty mléka 
o deset stupňů na necelou 
sekundu odstraní i bak-
terie, které standardně 
přežívají běžnou pasteri-
zaci,“ popsali vědci princip 
nového postupu. Označili 
jej LTST (low-temperature, 
short-time) a spočívá ve 
vstřikování kapek mléka 
do přetlakové komory, kde 

ture Genetics. Ať už má ale 
člověk jakoukoli genetickou 
výbavu, jedno by podle věd-
ců měl mít na paměti vždy: 
zdravý životní styl předčí 
negativní vliv genů.

se extrémně rychle ohřejí 
a vychladnou. 

„Pokud by jakýkoli mikro-
organismus přežil pasteri-
zaci i LTST, zbylo by ho tak 
málo, že by se musel množit 
velmi dlouho, aby pak mohl 
mléko zkazit,“ vysvětlil 
jeden z tvůrců metody Bruce 
Applegate (viz snímek).   

Na vývoji LTST spolupra-
covala společnost Milisecond 
Technologies, majitel paten-
tu na výrobu zařízení. „Pro-
ces využívá zbytkového tepla 
pasterizace, takže nevyvo-
lává dodatečné energetické 
náklady,“ doplnil spoluautor 
studie Phillip Myer z Univer-
sity of Tennessee.   

Zavedením nové metody 
do potravinářských provozů 
se značně prodlouží život-
nost mléka zvláště v oblas-
tech, kam se musí dlouhodo-
bě dovážet. Vědci teď chtějí 
účinnost LTST vyzkoušet bez 
pasterizace.



Zájem 
o problematiku 
Cikánů v autorce 
vzbudili Romové 
z Rumunska, kteří 
po roce 1989 
přijeli do Polska.
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n Netflix uvádí tem-
nou britskou kri-
minálku Marcella. 
Hlavní hrdinka pátrá 
v tepajícím Londýně 
po sériovém vrahovi 
a řeší hroutící se osob-
ní život.

Stanislav Šulc

Bývalé elitní kriminalistce 
Marcelle (Anna Frielová) se 
hroutí svět. Před šesti lety jí 
zemřela dcera a od té doby 
není ve službě. Nyní ji opouští 
manžel a zdá se, že se na 
scénu vrátil sériový vrah, po 
němž Marcella dlouhá léta pá-
trala. Návrat k náročné práci 
však pro Marcellu ani pro její 
kolegy nebude vůbec lehký.

Osmidílný seriál Marcella 
je prvním britským dílem 
uznávaného švédského 
scenáristy Hanse Rosenfeldta. 
Ten je i českému televiznímu 
publiku známý především 
seriálem Most, který se dočkal 
již několika mezinárodních 
verzí. Podobně jako Most také 
Marcella se točí kolem ženské 
hrdinky, s jejíž excentričností 
má okolí problémy, ale musí 

ji respektovat kvůli jejím ta-
lentům. Díky nim se policejní 
sbor dokáže postupně přiblížit 
ke kruté pravdě, jež je kompli-
kovanější, než se zprvu zdálo.

Marcella je zástupcem velmi 
moderního žánru městské 
detektivky. Odehrává se v Lon-
dýně, a to nejen v temných 
uličkách a nočních klubech, 
ale také v nejnovějších výš-
kových budovách či v přistě-
hovaleckých koutech. Zločin 
totiž nebují pouze v odlehlých 
místech bez civilizace, ale také 
v centru měst, která jsou plná 
bezpečnostních kamer (ty se 
stávají pro seriálové i filmové 
tvůrce stále významnějším 
tématem i způsobem, jak dílo 
obrazově ozvláštnit).

Jedna z kamer navíc zachytí 
samotnou Marcellu, jak při-
jíždí k místu vraždy. Jednou 
z možných obětí vraha se sta-
la i milenka Marcellina muže 
a je možné, že krásnou ženu 
zabila v záchvatu vzteku sama 
Marcella. Nic si nepamatuje, 
pouhé útržky a zná místo, kde 
byla žena pohřbena. Panické 
stavy mimo sebe se u Marcelly 
objevují stále častěji a násled-
ky jsou nevyzpytatelné.

Rosenfeldtovi se skvěle daří 
až do předposlední epizody 

nechávat otevřené všechny 
možné identity zabijáka. 
Zároveň však od poloviny 
seriálu zbytečně přidává další 
nové dějové linky a postavy, 
což seriál uměle natahuje 
a pro někoho možná zne-
přehledňuje. Možná tím ale 
tvůrci chtějí divákovi přiblížit 
chaotičnost světa zločinu, 
v němž policie musí hledat 
řád, logiku a pravdu.

Zásadní pro vyznění seriálu 
pak byla volba představitelky 
hlavní role. Náročný part, 
v němž se mísí vychýlenost 
a pohyb na hraně nervového 
zhroucení, však Anna Frielová 
(známá ze seriálu Řekni, kdo 
tě zabil) zvládla bravurně.

Seriál, který vznikl v pro-
dukci britské televize ITV, je 
u nás dostupný na Netflixu 
pouze v originálním znění 
s anglickými, německými či 
s polskými titulky.

O ženách a vraždách

Marcella

(krimi, Velká Británie, 8 epizod)
Hlavní tvůrci: Hans Rosenfeldt
Nicola Larderová
Hrají: Anna Frielová, Nicholas 
Pinnock, Sinéad Cusackeová
Dostupné na Netflixu
Hodnocení: 70 %

Lidia Ostałowská:  
Cikán je Cikán

Nakladatelství: Dokořán/ 
/Jaroslava Jiskrová – Máj, 2016
Překlad: Lucie Zakopalová
Fotografie: Karel Cudlín
Hodnocení: 80 %
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Za romskými dříči 
i intelektuály
Zuzana Dorogiová

„Romové jsou nejpočetnější 
etnickou menšinou v Evropě, 
žije jich tu asi 12 milionů. 
Pocházejí ze skupin s různými 
tradicemi, vyznávají různá ná-
boženství a mluví odlišnými 
dialekty. Ti, kteří o nich roz-
hodují, o tom vůbec nevědí,“ 
říká polská reportérka Lidia 
Ostałowská, 
jež sbírala 
materiál pro 
mimořádnou 
knihu Cikán 
je Cikán na 
Slovensku, 
v Bulharsku, 
Rumunsku, 
Česku a v ze-
mích bývalé 
Jugoslávie. 

Jak sama 
říká, zájem 
o problematiku Cikánů v ní 
vzbudili Romové z Rumunska, 
kteří po roce 1989 přijeli do 
Polska, kde skončili na ulici 
jako žebráci. Spolu s polským 
Romem Limalem, který se 
vydává „navštívit příbuzné“ 
a poznat kořeny romské mi-
nority, proniká do soukromí 
cikánských rodin a posléze 
v knize živě přibližuje pro-
střednictvím konkrétních lidí 
jejich každodenní problémy, 
radosti i strasti.

Ostałowská čtivým způso-
bem popisuje příběhy jednot-
livců i skupin napříč Evropou. 
Bez přehnaných emocí a stra-
nění jedněm či druhým dává 
příležitost zástupcům minorit 
i majorit ve společnosti. Ti 

vypovídají své zkušenosti jak 
s opačným společenstvím, 
tak s dvojím metrem úřadů 
a zástupců státních správ. 
Aniž jednotlivé události dů-
razně komentuje, odsuzuje či 
moralizuje, bravurně pracuje 
s textem, zejména s dialogy 
a rozhovory, jimž neubírá 
na syrovosti a dává prostor 
nahlédnout i do cikánských 

mýtů a kultury.
Svědectví 

o otřesných 
poměrech 
v bulharských 
věznicích nebo 
o životě či spíše 
živoření Cikánů 
v rumunských 
ghettech dává 
čtenářům pod-
nět k zamyšlení 
o střetu staré 
kočovné, svobo-

domyslné kultury a moderní-
ho světa. Spolu s romskými 
intelektuály Ostałowská 
vyzývá k tomu, aby se Romům 
dal takový prostor, aby sami 
mohli zvolit, jak spojit moder-
ní a tradiční. Zároveň apeluje 
na otevření Evropy vážící si 
odlišné identity jednotlivců 
i společností. Knihu umocňují 
působivé černobílé fotografie 
Karla Cudlína.

Hra o trůny bude mít  
osm řad
Populární seriál Hra o trůny 
skončí po své osmé řadě, 
oznámila americká televizní 
stanice HBO. Sedmá řada má 
místo obvyklých deseti jen 
sedm epizod a na obrazov-
ky se dostane příští léto, 
poslední řada se bude vysílat 
v roce 2018, napsala britská 
BBC s odvoláním na progra-
mového šéfa HBO Caseyho 
Bloyse. Počet dílů poslední 
řady zatím nebyl určen.

Na filmovou školu  
přijelo 5700 diváků
V kinosálech 42. ročníku 
Letní filmové školy v Uher-
ském Hradišti se za devět 
dní vystřídalo 5700 akredi-
tovaných diváků. Ve srov-
nání s loňským ročníkem 
tohoto největšího nesou-
těžního filmového festivalu 
v České republice jich bylo 
o 200 více. Návštěvníci 
měli možnost zhlédnout 
230 snímků z celého světa. 
/čtk/

Krátce



Byl to můj první 
výlet. Také jsem vůbec

poprvé
cestoval mimo Aljašku. 
Měl jsem poprvé spatřit 

Washington D. C.
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n Bývalý člen týmu, který 
zabil Usámu bin Ládina, vy-
práví o začátcích své armád-
ní kariéry.

Bylo to jen černé tričko.
Velikosti M, ze stoprocentní 

bavlny.
Vpředu byl vyobrazený kostli-

vec plížící se v neoprenu po pláži. 

V ruce měl pušku M16 a za pasem 
nůž. Kostlivec se zvedal z příboje 
a za ním se tříštily černé vlny. Na 
levé straně prsou se skvěl trojzubec 
SEAL. Právě on byl jediný důvod, 
proč jsem to tričko musel mít.

Vzpomínám si, jak mi konečně 
přišlo poštou. Takové tričko bych 
ve vesnickém obchůdku na své rod-
né Aljašce nikdy nepořídil. Oblékl 
jsem si ho hned, jak jsem ho dostal, 
a prakticky ho nepřestal nosit. 

Vše začalo 
černým trikem

Co číst?

Vážení čtenáři, v průběhu 
prázdninových měsíců vám 
nabídneme úryvky z několika knih. 
Každý týden se jeden letošní titul 
představí pěti ukázkami.

Tento týden představujeme novou 
knihu amerického vojáka Marka Owena 
Nejsem hrdina.

Knihu v tradiční či elektronické podobě 
můžete objednat na bux.cz.

Pokud bylo ráno čisté, měl jsem ho 
hned na sobě.

Pro všechny ostatní to bylo jen 
tričko, které jsem prakticky nesun-
dával. Ale pro mě bylo ztělesněním 
životního cíle. Připomínalo mi 
odhodlání stát se členem SEAL. 
Přihodil jsem tričko do kufru a do-
balil posledních pár kusů oblečení 
včetně zapůjčeného obleku a páru 
černých bot a vyrazil k letištní drá-
ze. Měl jsem se zúčastnit konferen-
ce „budoucích příslušníků ozbro-
jených sil“ ve Washingtonu. Psal 
se rok 1992 a doteď mi není jasné, 
jak jsem se dostal na seznam hostů. 
Musel mě pozvat jeden z mnoha 
náborářů, se kterými jsem mluvil 
o svém přání stát se členem SEAL.

Přistávací dráha se nacházela na 
konci vesnice a byla naším jediným 
spojením s „civilizací“, tedy 
pokud se nějaké město na 
Aljašce dalo civilizací na-
zývat. Lidi na Aljašku 
táhne drsný hraničář-
ský život. Kdo má rád 
pohodlí, ať se raději 
usadí v těch osma-
čtyřiceti státech pod 
námi.

Sledoval jsem, jak se 
zpoza vršků stromů na 
druhém konci ranveje vy-
nořuje pětimístný hornoploš-
ník a pak přistává. Pilot vysadil 
čerstvou skupinku lovců a já se 
rozloučil s rodiči před skromnou 
budovou o jedné místnosti, která 
sloužila jako letištní terminál.

Byl to můj první výlet. Také 
jsem vůbec poprvé cestoval mimo 
Aljašku. Měl jsem poprvé spatřit 
Washington D. C. Ze všeho nejvíce 
mě ale vzrušovalo, že se setkám 
s prvními skutečnými členy SEAL.

Všichni sousedé z mojí vesnice 
na Aljašce věděli, že toužím stát 
se členem SEAL. Se svými kama-
rády jsem o ničem jiném nemluvil, 
v noci se mi o ničem jiném nezdálo. 
Přečetl jsem všechny knihy o „Tule-
ních“, které jsem dokázal sehnat. 

O nějakém týmu SEAL jsem 
ale neměl nejmenší tušení až do 
okamžiku, kdy jsem objevil knihu 
Richarda Marcinky Rogue Warrior 
(Profesionální válečník). Kolegové 
mu říkali „Demo Dick“ (Demoliční 
Dick) nebo „Shark Man of Delta“ 
(Borec z Delty), ale přezdívek měl 
víc. Byl nasazený ve Vietnamu 
a později se podílel na zformování 
jednotky SEAL Team Six. A právě 
o založení tohoto týmu pojednává 
Profesionální válečník. Podle téhle 
knihy dovede každý příslušník 
SEAL vzpírat 225 kilo a polykat 
střepy. Nesmírně jsem toužil uká-
zat, že něco takového taky svedu. 
Možná až na to polykání střepů.

Tehdy jsem si jenom myslel, že 
by bylo úžasné dostat se mezi bor-
ce od SEAL. Věděl jsem, že výcvik 
bude tvrdý, ale jak moc, to jsem si 
v tomhle věku ještě neuměl před-

stavit. V žádném případě jsem nic 
netušil o tom, jaké oběti si ode mě 
tohle povolání vyžádá. Prostě jsem 
jen chtěl být jako ti kluci, o kte-
rých jsem četl, což pro mě v daný 
okamžik představovalo dostatečný 
hnací motor.

Měl jsem štěstí, že jsem rozpo-
znal smysl svého života tak brzy. 
Ačkoli jsem zprvu nedomyslel 
všechny důsledky a závazky svého 
rozhodnutí, od prvního okamžiku, 
kdy jsem se dozvěděl o existenci 
SEAL, jsem pochopil, že je mým 
posláním. Byla to životní výzva. 
Kdybyste se mě zeptali, proč se 
k nim chci přidat, zmínil bych 
smysl pro povinnost, ale ne jako 
první položku na seznamu. Tam 
stála osobní potřeba dokázat si, že 
zvládnu nejtěžší výcvik americ-

kých ozbrojených sil. Proč 
dělat něco snadného? 

Je-li něco snadné, může 
to dělat kdokoli. 

Když se nyní dívám 
zpátky, sám nevím, 
proč jsem tolik 
potřeboval něco si 
dokazovat. S jisto-

tou ovšem vím, že po 
přečtení všech těch 

historických knížek 
se mi jednotky SEAL 

vždycky jevily jako zdaleka 
nejnáročnější. Nejspíš jsem  
to viděl tak, že když už jsem  
se rozhodl pro kariéru v ozbroje-
ných silách, měl bych si klást  
co nejvyšší cíle.

https://www.bux.cz/knihy/185493-nejsem-hrdina-zivot-a-prace-clena-tymu-seal.html
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Snímek bratří Joela a Ethana Coenů Fargo měl premiéru v březnu 
roku 1996 a stal se jedním z nejdůležitějších filmů devadesátých let. 
Dostal několik Oscarů a definitivně dosadil filmařské sourozence na 
trůn amerického nezávislého filmu. O více než 18 let později, v dubnu 
2014, měla na stanici FX premiéru první epizoda stejnojmenného 
seriálu, který známý příběh rozvedl do širších kontur. Seriál se stal 
okamžitě fenoménem a objevil se na většině seznamů nejlepších 
seriálů roku. Druhá řada měla premiéru loni a třetí se na obrazovky 
dostane příští rok. Seriál ukázal dosud nepříliš využívanou možnost: 
televizní tvůrci vezmou známý film, první sérií jej převyprávějí 
a v dalších sériích se již pouštějí do vlastních příběhů. Jak naznačuje 
seznam chystaných projektů, tento směr budou stanice využívat 
stále častěji.

Dlouhá léta se o tom spekulovalo a příští 
rok to skutečně nastane. Na obrazovky se 
vrátí jeden z nejslavnějších projektů televizní 
historie – Twin Peaks, který společně vytvořili 
Mark Frost a David Lynch. Původní dvě série 
mysteriózního seriálu vysílala stanice ABC 
v letech 1990 a 1991 a dodnes je řada fanoušků 
i odborníků považuje za jeden z vrcholů 
televizní tvorby. Twin Peaks porušoval 
řadu ustavených kánonů klasických seriálů 
a předznamenal současné seriály hned dvojím 
způsobem. Vedle porušování ustavených 
pravidel především tím, že se na něm podílel 
známý filmový režisér, což se v době jeho 
vzniku téměř nestávalo a dnes je to zcela 
běžné. Novou sérii Twin Peaks odvysílá 
kabelová stanice Showtime a kromě hlavních 
tvůrců se vrátí také celá řada hereckých 
představitelů včetně Kylea MacLachlana.

Fargo

twin  
Peaks

Současnou zábavu ovládají 
devadesátá léta
n Svět zaplavilo šílenství zvané Pokémon Go. Na začátku 
letošního roku měla premiéru nová řada seriálu akta X. 
Jedním z nejúspěšnějších seriálů posledních let se stalo 
Fargo vycházející ze stejnojmenného filmu. A 27. ledna 
příštího roku bude mít premiéru pokračování feťáckého 
hitu trainspotting. Všechna tato díla vycházejí z úspěšných 
kulturních brandů devadesátých let. A zdaleka nejsou 
sama. Devadesátá léta se stala studnicí řady novinek, 
z nichž v blízké době mohou být hity televize, kin nebo 
počítačů, a jak naznačuje Pokémon Go nebo seriál Fargo, 
z inspirace dvacet let starým hitem může vzejít zcela 
originální fenomén.

Jeden z nejnepravděpodobnějších návratů celého 
seznamu. Kultovní drogová komedie natočená podle 
knihy Irvina Welshe se vrátí více než 20 let od premiéry. 
Vzniká podle Welshovy knihy Porno, v níž autor své 
postavy zachytil několik let po událostech Trainspottingu. 
Unikátní však je, že se k původnímu filmu vracejí všichni 
jeho tehdejší tvůrci i herci. Snímek natáčí Danny Boyle 
podle scénáře Johna Hodge a v hlavních rolích se znovu 
objeví Ewan McGregor, Ewen Bremner, Johnny Lee Miller 
a Robert Carlyle. Transpotting z nich všech udělal hvězdy 
první kategorie, Boyle si dokonce vysloužil prestižního 
Oscara za režii Milionáře z chatrče. McGregor či Carlyle 
patří v Hollywoodu k velmi žádaným hercům, Miller je 
úspěšný v televizi a Bremner doma v Británii také. Přesto 
se všichni ukážou v dalších temných příhodách jedné 
sympatické party feťáků. Českou premiéru distribuční 
společnost Falcon plánuje na 9. února.

trainspotting

Stanislav  
Šulc

stranu připravil
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Příští rok by se mělo znovu rozpoutat šílenství kolem Strážců vesmíru, jak se u nás překládal výrazný 
popkulturní fenomén Power Rangers. Ten rozpoutal stejnojmenný seriál z roku 1993 a jeho šíři lze jen 
těžko změřit – zahrnuje více než 20 televizních sezon (sečteny všechny verze seriálu), několik filmů, 
počítačových her a miliardový merchandisingový byznys. Power Rangers se zkrátka daří, a to přes 
neutuchající kritiku, že přímo spojují dětské hrdiny a násilí. Proniknout do velké filmové či televizní 
ligy se Strážcům vesmíru přesto zatím nepodařilo. Chystaný film by to mohl změnit. Rozpočet má 
120 milionů dolarů a studio Lionsgate se z něho bude snažit vytvořit svou novou mašinu na peníze. 
Cílení na mladší publikum mu jde skvěle, což dokázaly jeho miliardové ságy Hunger Games a Twilight.

Jedním z komerčně nejúspěšnějších filmů všech dob je animovaný muzikál Lví král, který měl 
premiéru 15. června 1994. Jde zároveň o labutí píseň klasické animace, protože již o rok později 
začala éra animace počítačové. Snímek až do dnešního dne utržil miliardu dolarů, při započítání 
inflace by částka byla téměř dvojnásobná. Navíc Disney podle filmu vytvořil stejnojmenný 
muzikál, který je komerčně nejúspěšnějším muzikálem broadwayské historie. Na počátku 
letošního roku se tento svět začal objevovat na obrazovkách stanice Disney Channel v seriálu Lví 
hlídka (The Lion Guard). První série má mít 24 epizod, odvysílaných je zatím 15.

Román Chucka Palahniuka z roku 1996 se i díky filmové 
adaptaci Davida Finchera stal jedním z manifestů kritiky etiky 
konce 20. století. Anarchie a bolest se podle něho měly stát 
lékem na narkotizační způsob života vedoucí až k podivně 
schizofrenním stavům. Je velmi překvapivé, že se Palahniuk 
ke svému asi nejznámějšímu dílu vrátil, navíc v komiksové 
podobě. Autor k ní napsal scénář a o výtvarnou stránku se 
postarali Cameron Stewart a David Mack. Výsledek vycházel 
v loňském roce u nakladatelství Dark Horse a všech deset 
sešitů v jedné knize česky vydá nakladatelství Crew již 
v září. Postavy známé z původního románu zestárly o deset 
let, navíc jejich původní rázovitost léta již trochu zjemnila. 
To však neznamená, že by v Americe přestaly vznikat další 
kluby rváčů a Sebastian (jak nyní zní jméno vypravěče) by 
nemusel řešit další problémy. Pokračování by se mělo ukázat 
také na filmovém plátně, ale detaily zatím nejsou známy.

Power  
Rangers

Lví
král

Klub  
rváčů

Jen hrstka seriálů devadesátých let dokázala ovlivnit celosvětovou společnost 
tak jako Akta X. Mix městských legend, konspiračních teorií o vládním spiknutí 
a UFO se stal fenoménem a patřil k nejsledovanějším seriálům i na tehdy 
mladých českých komerčních televizích. Navíc se díky němu zrodily dvě 
seriálové superhvězdy Gillian Andersonová a David Duchovny, kteří dodnes 
patří k televizním veličinám. Seriál se na obrazovkách objevoval celkem devět 
sezon, měl více než 200 epizod a byl mnohokrát zařazen mezi nejlepší seriály 
historie. Letos 24. ledna měla premiéru desátá řada, kterou se stanice Fox 
snažila oživit slavnou značku. Recenzenti seriál přijali jen vlažně, diváků se 
sice na první díl dívalo nadprůměrných 16 milionů, postupně však jejich počet 
klesal až na sedm milionů. Případnou 11. sérii zatím vedení společnosti ani 
tvůrci nepotvrdili, ale ani nevyvrátili.

Zřejmě neexistuje relevantní médium, které by nezachytilo aktuální dění 
kolem hry Pokémon Go. Celý pokémonovský svět vytvořil v roce 1995 Satoshi 
Tajiri a původně počítačové příšerky s podivnými jmény se objevily ve všech 
možných podobách – ve filmu, televizi, komiksech nebo v deskových hrách. 
Podle magazínu Economist značka Pokémon od svého zrodu vydělala 
po celém světě neuvěřitelných 46 miliard dolarů. Jedná se tak o druhou 
nejúspěšnější původně herní značku světa, již poráží pouze Super Mario 
od Nintenda. Na rozdíl od Maria však současná inkarnace Pokémona má 
potenciál vytvořit zcela nový byznysový směr. Podle odborníků by Pokémon 
Go mohlo zpopularizovat takzvanou rozšířenou realitu natolik, že by se jí 
mohly začít věnovat velké firmy po celém světě.

akta X

Pokémon
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REKORDNÍ YPSILONKA. Celkem 130 600 korun, 
letos zatím nejvíc, vynesl čtvrtý turnaj charitativní 
golfové série Pomozte dětem s Českým teplem na 
liberecké Ypsilonce. Přesně tolik zaplatila na „po-
kutách“ za dobrou i špatnou hru šedesátka hráčů. 
Sbírkový projekt má díky tomu po čtyřech turnajích na 
účtu víc než půl milionu. Na snímku předává jednatel 
společnosti České teplo Václav Viaček symbolický šek 
manažerce sbírkového projektu Pomozte dětem Janě 
Vožechové.
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DOBROVOLNÍCI 
V AKCI. Letiště 
Praha uspořádalo 
dobrovolnický 
den, během 
něhož zaměst-
nanci natírali plot 
kolem rozsáhlého 
areálu Pobytového 
rehabilitačního 
a rekvalifikační-
ho střediska pro 
nevidomé Dědina, 
jež pomáhá nevido-
mým a těžce zra-
kově postiženým 
při integraci do 
společnosti. Akce 
skončila společ-
ným posezením 
u ohně a kytary. 

SROZUMITELNÁ SMLOUVA. Advokátní kancelář 
Dvořák Hager & Partners uspořádala ve spolupráci 
s poradenskou společností Mazars klientský seminář 
na téma jak napsat pracovní smlouvu srozumitelně 
a prakticky. Akce se konala v konferenčním sále 
hotelu Alwyn. Prostor byl poskytnut také aktualitám 
z pracovněprávní praxe. Seminář vedli Veronika 
Odrobinová a Tomáš Procházka, partneři kanceláře 
Dvořák Hager & Partners.

NEJLEPŠÍ NA SVĚTĚ. 
Společnost Emirates se stala 

v rámci prestižního hodnocení 
Skytrax World Airline Awards 
nejlepší leteckou společností 

světa pro rok 2016. Záro-
veň bodovala jako nejlepší 

aerolinka na Blízkém východě 
a získala již 12. ocenění v řadě 

za nejlepší palubní zábavní 
systém na světě. Žebříček 

World’s Best Airline Awards 
vychází z největšího průzkumu 

spokojenosti mezi pasažéry 
leteckých společností. Letos 

byla ocenění Skytrax udělena 
na základě více než 19,2 milio-

nu dotazníků, v nichž zákazníci 
ze 104 zemí hodnotili celkem 

280 leteckých společností.
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MĚSÍČNÍK O MÉDIÍCH, 
REKLAMĚ

A MARKETINGOVÉ 
KOMUNIKACI

> ZALOŽENO 1993

 WWW.STRATEGIE.CZ
DOSTUPNÉ

ELEKTRONICKY

256392/12� inzerce

Zažila vaše společnost něco významného?
Pište nám na lidee15@cninvest.cz

ZVELEBOVÁNÍ OKOLÍ. Stejně jako 
v předchozích dvou letech, i letos parti-
cipovali zaměstnanci Skanska Reality na 
akci Podej ruku – Týden dobrovolnictví 
Skanska. Celkem 17 bílých límečků 
pomáhalo na dvou různých místech 
v pražských Modřanech. První skupinka 
dobrovolníků se zapojila do rekonstrukce 
„Přírodní zahrady“ v Základní škole Mon-
tessori Na Beránku. Druhá část zaměst-
nanců pomáhala čistit Modřanskou rokli, 
v průběhu jednoho dne nasbírali zhruba 
50 pytlů odpadků.

NA PROhLÍDCE. Ministr průmyslu a obchodu Jan Mládek 
a hejtman Moravskoslezského kraje Miroslav Novák navštívili 
společnost Huisman ze Sviadnova u Frýdku-Místku. Setkali se 
s výkonným ředitelem společnosti Huisman Frankem Keesem (na 
snímku vpravo) a prohlédli si v provozu například výrobu částí nej-
většího lodního jeřábu na světě s nosností deset tisíc tun a výškou 
153 metrů, na které se sviadnovští odborníci také podílejí, součásti 
pokládkových systémů nebo horské dráhy.
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PAPEž A mládEž. 
Bohoslužbou za účasti dvou 
a půl milionu věřících ukončil 
včera papež František Světové 
dny mládeže v Krakově. Uza-
vřela se tím také jeho pětidenní 
návštěva Polska, během které 
navštívil mimo jiné nacistický 
vyhlazovací tábor v Osvětimi. 
Během své návštěvy u našich 
severních sousedů odsoudil 
vlnu terorismu a pomodlil se 
za nápravu teroristů. Zároveň 
se vyslovil pro skromnější 
a otevřenější církev. Světové 
dny mládeže trvaly šest dní 
a zúčastnili se jich mladí lidé 
z více než 180 států světa. Příš-
tí se budou konat v roce 2019 
v Panamě.
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